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DESET KOMUN V POMURJU
D O K O N Č E N  S K L E P  O B E H  OLO

Uredništvo našega lista je zaprosilo ljudskega poslanca in predsednika 
Iniciativnega odbora skupnosti komun za Pomurje tov. Franca Rogla, naj 
odgovori za naše bralce na troje vprašanj, ki se nanašajo na bodočo ure
ditev večjih občin o združeni pokrajini. Tov. Rogl je naši prošnji rade 
volje ustregel.

A li so še ostala nerešena kakšna vpra
šanja v zvezi z ozemeljsko razmejitvijo bo
dočih desetih občin v Pomurju? Zanima nas 
predvsem, kakšno stališče zagovarja OLO 
glede komune v Šalovcih oziroma Petrovcih 
in glede opredelitve prebivalcev Martinja, 
Boreče, Očeslavec, Ivanje in morda še dru
gih krajev?

Po zadnjih sejah OLO v M. So
boti in Ljutomeru ni ostalo nere
šeno noben0 ozemeljsko vprašanje. 
Seje so bile v obeh okrajih isto
časno — 31, maja t. 1. Oba OLO 
sta razpravljala in dokončno glaso
vala o vsaki bodoči občini posebej. 
Tako je bilo v M. Soboti doseženo 
soglasje za naslednje občine: Len
dava, Beltinci, M. Sobota, Martjanci, 
Cankova in Grad. Le pri združeva
nju sedanjih občin Gor. Petrovci in 
Šalovci je nastalo manjše nesoglas
je. Najprej sta oba zbora soglasno

osvojila predlog Iniciativnega od
bora skupnosti komun, da sta se
danji občini Petrovci in Šalovci s 
priključenima krajema Križevci in 
Domanjševci zemljepisno in gospo
darsko zaokrožena celota, ki naj se 
v bodoče imenuje občina Šalovci - 
Petrovci. Drugi predlog Iniciativ
nega odbora pa je bil, naj bo v 
začetku sedež te občine v Šalovcih, 
kjer že imajo za to potrebne pro
store, kje pa bo sedež te občine 
pozneje, o tem naj odloči bodoči 
odbor te občine. Za ta predlog je 
glasovala velika večina odbornikov 
obeh zborov OLO, le trije odborni
ki so glasovali proti, dva pa sta se 
vzdržala glasovanja. S tem je tudi 
odgovorjeno, da bosta kraja Boreča 
in Martinje pripadla bodoči občini 
Petrovci - Šalovci.

Prav tako so se soglasno izrekli 
tudi odborniki obeh zborov OLO 
Ljutomer o svojih treh bodočih ob
činah: Ljutomeru, Radgoni in Vid
mu. Pozneje je sicer poslal Občin
ski odbor SZDL pri Vidmu dopis 
Odboru za organizacijo oblasti pri 
Ljudski skupščini LRS, v katerem 
navaja, da se želijo volivci iz kra
jev Očeslavci in Ivanjci pridružiti 
bodoči občini pri Vidmu in ne v 
Radgoni. Ko pa smo preverili zapis
nika obeh zborov volivcev v teh 
krajih, smo ugotovili, da so se vo
livci izrekli za priključitev k Rad
goni, hkrati pa smo se tudi prepri
čali, da sta bila oba zbora pravilno 
sklicana in tudi sklepčna.

Tako sprejete sklepe glede de
setih bodočih občin v Pomurju, po
slane Odboru za organizacijo ljud

ske oblasti pri Ljudski skupščini 
LRS, imamo za dokončne in jih ne 
namenimo več spreminjati. Ob kon
cu junija bo zasedanje Ljudske 
skupščine LRS, in takrat bomo do
končno glasovali za ozemeljsko in 
upravno razdelitev naše republike. 
Tako bomo tudi zaključili razna 
ugibanja in razpravljanja, čakalo 
pa nas bo novo delo: kako čimprej 
in kar najbolj usposobiti nanovo 
ustanovljeni okraj in občine za 
uspešno in dobra delovanje.

(Nadaljevanje na 2. strani)

V  s o b o to , 25 . ju n ija , z a č n e  v  M . S o b o t i

.  POMURSKI
VELIKI MANIFESTACIJA ZDRUŽENEGA POMURJA

I. Pomurski teden v Murski So
boti od 25. junija do 10. julija 1955. 
Kaj bomo zapisali o njem, ko bo 
končan? Prav gotovo to. kar lahko 
mirno povemo že ob njegovem za
četku.

Že od pomladi sem se vrste ne
deljo za nedeljo številne prireditve 
po vseh večjih krajih Prekmurja in 
Prlekije. Tako ob levem kakor des
nem bregu Mure, zdaj že v združeni 
pokrajini, ki bo kmalu postala tudi 
upravno ena v pomurski okrajni 
skupnosti, praznujejo delovni ljudje

deseto obletnico osvoboditve. Pone
kod bolj, drugje manj, vendar po
vsod je bilo to praznovanje poveza
no z velikimi uspehi, ki jih je do
seglo Pomurje v desetih svobodnih 
letih. In taka bo tudi največja le
tošnja prireditev te pokrajine —  

I. Pomurski teden.
Primernejšega časa za tako mani

festacijo ne bi mogli izbrati. Pomur
je za naše ljudi ni le nov pojm ime
na neke pokrajine, mnogo več je. 
V Pomurju gleda delovni človek ob 
Muri novo, hitrejšo pot v boljšo pri
hodnost, katera temelji na uspehih, 
doseženih v zadnjih desetih letih, in 
katere bo prikazal naš prvi Pomur
ski teden. Na teh uspehih, pridoblje
nih s pridnim delom v doslejšnjih 
letih svobodne graditve, in s še večjo 
vero in zaupanjem v moč svojih sil. 
bodo delovni ljudje Pomurja združe
ni in vodeni po močni množični or
ganizaciji, Socialistični zvezi, kro
nali dosežene uspehe z novimi, mno
go lepšimi in večjimi.

Zato vsem. ki bodo v teh dneh 
prihiteli v M. Soboto od blizu in 
daleč, prav lep in topel pozdrav de
lovnih ljudi Pomurja!

P R E K M U R J E  D O B I V A  N O V O  L I C E

Vsaka 33. hiša nova ali obnovljena
V zadnji vojni na srečo nismo 

doživeli večjega opustošenja v na
ših gospodarskih in stanovanjskih 
poslopjih. Prva leta po osvoboditvi 
smo sicer zabeležili velik zastoj v 
gradbeništvu, v zadnjem času pa se 
kažejo zanesljivi znaki, da hočemo

zamujeno nadoknaditi. Na Raven
skem in širom po Gorički rasto no
ve hiše in gospodarske; zgradbe, ki 
jih gradijo večinoma kmetje. Letos 
je bilo izdanih že 280 dovoljenj za 
novogradnje, od tega pa odpade na 
delavce in uslužbence samo ena če

trtina. Razen tega je Svet za gospo
darstvo pri OLO izdal zasebnikom 
še 240 dovoljenj za gradnjo raznih 
šup in ostrešij, za prezidave in pod
zidave gospodarskih in stanovanj
skih poslopij.

Iz navedenega se da sklepati, da 
se je gospodarski položaj naših 
kmetov dokaj izboljšal. Denarja je 
precej, vsaj pri posameznikih. Vse 
kaže, da bomo letos v pokrajini en
krat več zgradili ali popravili kot 
lani; saj je bilo v prvem polletju 
letošnjega leta izdanih že 585 grad
benih dovoljenj, medtem ko so lani 
v vsem letu izdali 685 takih doku
mentov. V zadružnem sektorju, ki 
je po osvoboditvi zelo napredoval, 
pa je opaziti zastoj. V Gor. Petrov
cih bodo gradili samo zadružna 
skladišča, v Vučji gomili pa šupe.

Za gradbena dovoljenja so za
prosila tudi gasilska društva v Mart
jancih. Beltincih in Puconcih. V Do
brovniku, Križevcih in Prosenja
kovcih bodo gradili letos daljnovo
de za električno napeljavo. Gradbe
na dovoljenja so izdana tudi za ka
nalizacijo v M. Soboti in za indu
strijski vod v Dol. Lendavi.

Četudi ne upoštevamo navede
nih gradenj, lahko ugotovimo, da 
je v Prekmurju registriranih nekaj 
čez 20.900 zgradb, ki so tudi ošte
vilčene. Kakor smo že povedali, je 
bilo letos izdanih okrog 600 grad
benih dovoljenj, iz česar sledi, da 
je letos v Prekmurju vsaka 33 hiša 
nanovo postavljena ali pa vsaj te
meljito obnovljena. S tako uspešno 
obnovo in gradnjo poslopij bo po
krajina v razmeroma kratkem času 
napredovala tudi v estetskem po
gledu, kar je samo pozdraviti, hkra
ti pa želeti kmečkim ljudem, naj 
bodo tudi v prihodnosti zvesti pri
zadevanju za obnovo svojih domov 
in hramov. Friškič

OB K R A J E V N E M P R A Z N I K U  V V I N S K I H  V R HOV I H

Nekdanji viničarji že uživajo sadove,
k i jih  je  n e k o č  n a p o v e d a l  K e r e n č ič

Socialistični kmetijski obrat »Jože Kerenčič« je  nastal po osvoboditvi iz raznih po
sestev cerkve in tujih gospodarjev. Danes spada med vinogradniške gigante — če že lahko 
tako rečemo — saj ima okrog 200 ha vinogradov — vsekakor pa v skupino, v kateri sta 
tudi km etijski gospodarstvi Ivanjkovci in Železne dveri. Osnova je  bila dana posestvu že 
z ljudsko revolucijo in agrarno reformo. Januarja leta 1946 so bivši viničarji, ki so poprej 
stoletja služili tuji gospodi, ustanovili vinogradniško zadrugo in jo imenovali po rojaku in 
narodnem heroju Jožetu Kerenčiču, katerega je  ubil kruti okupator kot zavednega Slo
venca, socialista in inteligenta. Po njem se imenuje tudi zdajšnje Zadružno vinogradniško 
posestvo, dan njegove smrti pa so si občani Koga izbrali za svoj krajevni praznik. Lani 
so ga slavili že drugič.

Ob 24. juniju — krajevnem prazniku občine Vinski vrhovi — čestita 
osem občanom in delovnim ljudem Pomurja delovni kolektiv Vinograd

niškega posestva »Jože Kerenčič«,

Sedež uprave vinogradniškega 
gospodarstva je v gradu Temnarju, 
ki so ga bili postavili v 13. stoletju 
in je bil pozneje večkrat obnovljen. 
Stoji med samimi vinskimi gorica
mi, ki mu dajejo še posebno lepoto 
in čar.

Posestvo je izključno vinograd
niškega značaja. Njiv in travnikov 
je zelo malo, samo toliko, kolikor 
je pač potrebno, da lahko prehrani
mo konje. Svoje živinoreje nima
mo.

Do leta 1953 je posestvo imelo 
145 ha vinogradov, z izidom Zakona

o odpravi viničarskih in njim po
dobnih razmerij pa se je površina 
vinogradov povečala do sedanje ve
likosti. Sadovnjakov imamo okrog

80 ha. Posestvo se razprostira na 
območju občin Kog in Vinski vr
hovi — v 12 katastrskih občinah. 
Kompleksi so večinoma veliki, le tu 
in tam tudi razkropljeni med vino
gradi zasebnikov.

Zadruga je prevzela večinoma 
stare in že izčrpane vinograde, ki 
so bili potrebni obnove. Skupno 
smo dosedaj obnovili 25 ha vino
gradov, od tega lani 5, letos pa že 
kar 8 ha. Imamo tudi 2.5 ha velik 
matičnjak, ki pa sedaj še bolj malo 
rodi. Pri njegovi polni rodnosti, ki 
ni več daleč, bomo lahko krili svoje 
potrebe po ključih za vzgojo trsja. 
Zaenkrat še moramo nabavljati 
ključe od drugod, kajti stari matič
njaki so že do kraja izčrpani. Tudi 
selekcija dobiva pri nas vedno več
ji razmah. Imamo že precej trsov 
s petletno selekcijo.

Ce bi hoteli Tla leto obnoviti 12 ha 
vinogradov, bi morali pridelati let
no 70.000 trsov, cepiti pa 200.000. 
Tein številkam se že približujemo 
z naglimi koraki in jih bomo že v 
nekaj letih dosegli. V naših matič
njakih so posajene izključno čiste 
sorte z ameriško podlago: monti
kola, uvožena iz Francije (pred
vsem za najboljše šiponove lege na 
Strmcu in Plavčaku), Gete 9, Tele- 
ky 8 B in Kober 5 BB.

Letos smo cepili 120.000 trsov na 
imenovanih podlagah, največ mu
škatnega silvanca in šipona, poleg 
njiju pa tudi belega burgundca, la
škega in renskega rizlinga.

Nove nasade sadimo v večjem 
razmaku od 130 do 160 cm, trs je pa 
vzgajamo večinoma v višini od 60 
do 70 cm. Nekaj vinogradov, ki so 
posajeni in vedno, obdelani po no

(Nadaljevanje na 2. strani)

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 24. junija do 3. julija.
V roku med 25. in 26. junijem 

ter okoli 30. junija poslabšanje vre
mena s padavinami, v ostalem lepo 
vreme, le okoli 28. junija nagnje
nje h krajevnim nevihtam.

DELOVNI LJUDJE POMURJA!
V nedeljo. 26. junija dopoldne — vsi na VELIKO ZBOROVANJE 
SZDL v Mursko Soboto!

M. Sobota — -  sedež 
združenega po

murskega okra ja 
—  in v teh dneh 
prizorišče velikih 

prireditev 
I. Pomurskega 

tedna
. (Foto Kološa)

OD TEDNA
DO TEDNA

V ponedeljek se je o ameriškem 
mestu San Francisco pričelo izredno 
zasedanje Generalne skupščine Zdru
ženih narodov. Te dni pred desetimi 
leti so zunanji ministri držav —  za
veznic o protihitlerjevski koaliciji 
podpisali Ustanovno listino Združe
nih narodov in tako udarili temelje 
največji mednarodni organizaciji 
sveta. Z njo so izrazili želje in ho
tenje po miru in svobodnem razvoju 
oseh narodov, po miroljubnem, spo
razumnem reševanju oseh medna
rodnih vprašanj.

Če se ozremo na obdobje zadnjih 
desetih let, lahko ugotovimo, da so 
dogodki po drugi svetovni vojni kre
nili po drugi poti. Svet je zajela 
»hladna vojna« med Zahodom in 
Vzhodom, ki je dobila svoj popolnej
ši izraz o dveh ideološko nasprotnih 
si blokov. Sledili so krvavi korejski 
dogodki in indokitajska vojna ...  Na 
svetu najdemo še vedno sledove naj
okrutnejših oblik kolonialnega izko
riščanja, proti kateremu se odločno 
bore zatirani narodi (primer Severne 
Afrike, Kenije, Južnoafriške unije).

Toda kako globoko bi svet še lah
ko zagazil, če bi ne bilo Organiza
cije Združenih narodov in njene Usta
novne listine? — se sprašujejo trezni 
politiki in državniki, za njimi pa ose 
miroljubno človeštvo. Ni zgolj na
ključje, da je bivši ameriški pred
sednik Truman pred tedni pred po
sebnim senatnim pododborom dejal, 
da bi nedavni svetovni dogodki kaj 
lahko pahnili svet v novo, še straš
nejšo vojno, če bi ne bilo OZN in 
njenega vpliva na množice, odgovor
ne vlade in politike.

Četudi se posamezne države, po
sebno velesile, niso ravnale o svoji 
praktični politiki po načelih Usta
novne listine OZN, je la vendarle 
ohranila svoj vpliv nanje in jih, če 
že ne prej, pripeljala vsaj po desetih 
letih na pot zbližanja. Z veseljem 
in z olajšanjem ugotavljamo, da je 
mednarodna napetost prav to leto 
izredno popustila in da sta blokov
sko razdeljena Zahod in Vzhod ven
darle našla skupen jezik za več med
narodnih sporov, ki sta jih še pred 
nedavnim razglašala za »nerešljive«.

Toda na proslavi desetletnice pod
pisovanja Ustanovne listine pričaku
jemo še nekaj več. Že konec prejš
njega tedna so trije zahodni zunanji 
ministri Pinay, Mac Millan in Dulles 
ugotovili, da najnovejšo sovjetsko 
popuščanje o mnogih mednarodnih 
vprašanjih ne predstavlja več samo 
propagandne poteze, temneč dejstvo, 
s katerim je treba računati. V tem 
smislu so se tudi sporazumeli o enot
nem nastopu na poznejših posveto
vanjih s sovjetskim zunanjim mini
strom. San Francisco bo namreč tudi 
prizorišče pogajanj med SZ na eni 
in ZDA, Francijo in Vel. Britanijo 
na drugi strani o tem, kakšna naj 
bo konferenca štirih ministrskih 
predsednikov 18. julija o Ženevi. So
vjetska diplomacija je s posebno no
to Zahodu nanjo pristala že prejšnji 
teden.

(Nadaljevanje na 2. strani)



Delo, ki nas čaka, ni malenkostno
(Nadaljevanje s 1. strani)

N aše p redstavn iške  o rgane in politične 
delavce čaka jo  v sorazm erno k ra tk em  času 
— do 1. sep tem bra  — dokaj obsežne na
loge. Na k a j bi bilo  po trebno  opozoriti, 
to v a riš  p redsedn ik , da bodo te  naloge p ra 
vočasno uresn ičene in da bodo nove občine 
v je se n i res  začele poslovati? Ali bosta 
d ružbena načrta  o k ra jev  L ju tom er in M. 
Sobota v sk la jen a  in kako  bomo izvaja li p ro 
račun  obeh OLO do konca l eta  1955?

D elo , k i  n a s  č a k a  v  ra z d o b ju  do  
1, s e p te m b ra , k o  b o d o  z a č e le  d e lo 
v a ti  n o v e  o b č in e  in  n o v i o k ra j i ,  re s  
n i m a le n k o s tn o . P rv o , k a r  sm o m o 
ra li  izv e s ti , so  b ile  v o litv e  n o v ih  
in ic ia t iv n ih  o b č in sk ih  o d b o ro v , k i 
sm o j i h  izv o lili p r e te k lo  so b o to  in 
n e d e l jo  v v s e h , d e se tih  o b č in a h . 
Č la n i  te h  z a č a sn ih  l ju d s k ih  o d b o 
ro v  bod o  m o ra li  n a jp r e j  p r e š tu d i 
r a t i  o s n u te k  o b č in sk e g a  s ta tu ta  in  
p o  tem  v z o rcu  se s ta v it i  sv o j o b č in 
sk i  s ta tu t ,  v  k a te r e g a  b o  t r e b a  v n e 
s t i  r a z n e  p o d a tk e  iz  d o m ač eg a  o b 
m o č ja , k a k o r  im e n a  k r a je v ,  š te v ilo  
o d b o rn ik o v , o d b o rn išk e  k o m is ije  in  
sv e te . Iz sv o je  s re d in e  bo d o  iz b ra li  
k o m is ije  za  k a d re ,  s ta tu t  in te h n ič 
no  d e lo . V se te  k o m is ije   bo d o  im e le  
d o v o lj p o sla  do t a k r a t ,  k o  bod o  iz 
s e d a n jih  o d b o ro v  iz v o lje n i  no v i o d 
b o ri.

K temu delu smo močno priteg
nili občinska vodstva SZDL, ki ima
jo v vsakem iniciativnem odboru 
svoje zastopnike. Do sredine avgu
sta bomo morali izvoliti nove ob
činske odbore, ki bodo delovali ta
ko dolgo, dokler ne bodo prihodnje 
leto razpisane volitve za nove ob
činske in okra me ljudske odbore. 
Pri sedanjih volitvah v občinske 
odbore pa je ta novost, da lahko 
tudi okrajni odbornik postane ob
činski odbornik. Prav tako lahko 
izvolimo v občinski odbor tudi ljud
skega poslanca. S takimi predstav
niki bomo okrepili občinske ljud
ske odbore, ki bodo sprva imeli 
precej težav. Naš okrajni iniciativ
ni odbor je predlagal, naj bi bo
doči občinski odbori ne šteli čez 40 
odbornikov v velikih občinah, a 
najmanjša občina naj bi imela 17 
odbornikov. V republiškem osnutku 
pa je predvideno, naj v tistih ob
činah, kjer skupno število sedanjih 
odbornikov v novi občini ne pre
sega šestdeset, ostanejo vsi odbor

niki člani novega ljudskega odbora 
občine.

Do konca julija moramo izvoliti 
tudi Okrajni ljudski odbor za Po
murje. Razpravljali smo že tudi o 
tem, ali naj sestavljajo okrajni 
zbor in zbor proizvajalcev, vsi do
sedanji odborniki okrajnega ljud
skega odbora ali pa naj šteje okraj
ni zbor 80, zbor proizvajalcev pa 
60 članov. Tudi o tem bo dokončno 
odločala republiška skupščina ozi
roma Izvršni svet Ljudske skup
ščine LRS.

Ko človek prebere osnutek no
vega občinskega in okrajnega sta
tuta. mu je takoj jasno, da bo delo 
bodočih odbornikov mnogo bolj od- 
govorno in da bo bodoča občina 
terjala od slehernega odbornika 
mnogo več posla in tudi časa. Vsak 
odbornik bo vsaj enkrat, če že ne 
dvakrat vključen v kakšno komi
sijo ali svet ljudskega odbora. O 
vsem tem bodo morali pri sestav
ljanju svojih statutov razpravljati 
sedanji iniciativni odbori, razen te
ga pa bodo tudi predlagali, kje naj 
bodo vaške pisarne, kje krajevni 
odbori in kje bodo v prihodnosti 
zbori volivcev. O vsem tem pa bo 
dokončno razpravljal tudi Okrajni 
ljudski odbor.

Okrajni iniciativni odbor ima že 
dalj časa polne roke posla. Priprav
lja bodoči statut, kadrovska komi
sija razpravlja o odborniških ko
misijah in ustanavljanju novih sve
tov, tehnična komisija pripravlja 
prostore in opremo za bodoče ob
činske pisarne itd. Njegova, najvaž
nejša naloga pa je v tem, da stalno 
pomaga in nasvetuje na terenu, 
kjer morajo priprave in delovanje 
enakomerno potekati, sicer se s 
1. septembrom ne bo moglo pričeti 
redno poslovanje v novih občinah. 
Po združitvi obeh okrajev se druž
bena načrta soboškega in Ijutomer-

In kakšne  so, tovariš  p redsedn ik , p r i tem 
odgovornem  delu , k i m ora b iti o p rav ljeno  
v razm erom a k ra tkem  času, naloge naših  
političn ih  organizacij?

Politične organizacije — pred- 
vsem Socialistična zveza ‒  bodo 
morale ves čas pridno pomagati 
Iniciativnemu odboru pri ustanav
ljanju komun in novega okraja. 
Najprej moram omeniti zelo važno 
poslanstvo, ki ga opravlja okrajno 
vodstvo SZDL že dva meseca po 
svojih organizacijah v občinah. Mi
slim na študij, ki ga je organizi
rala SZDL. Dosedaj smo obdelali 
šest aktualnih tem, ki pomagajo 
osvetljevati našo družbeno stvar
nost, kar pomeni, da SZDL že po
sreduje članstvu prepotrebno zna
nje. Dosedaj smo predelali sledeče 
teme: demokratični mehanizem v 
občinah — komunah, vloga subjek
tivnega faktorja v gospodarskem 
in družbenem življenju, osnovni 
principi našega gospodarstva v luči 
družbenega načrta, vloga kmetij
stva in kmetijskih posestev, vloga 
zadružništva v razvoju kmetijstva, 
družbeni kriminal. Tako priprav
ljeni odborniki bodo mogli resnično 
pomagati novim občinskim odbo
rom pri njihovem delu. In prav to 
je tisto, kar nam je sedaj najbolj 
potrebno. Seveda ne smemo poza
biti, da sta vloga in funkcioniranje 
nove občine še vse premalo pozna
na našim članom SZDL in volivcem, 
zato bo treba še mnogo pojasnje
vati in tolmačiti. Na terenu se je 
namreč pokazalo, da smo o tem 
marsikje vse premalo govorili lju
dem. Saj se je razpravljanje o ko
munah vrtelo največ okoli oze
meljske razdelitve, vse premalo pa 
o vsebini in vlogi nove občine.

Jasno nam mora biti, da so naše 
nove občine več ali manj zaokro
žene gospodarske celote, ki bodo 
slej ko prej tudi samostojno gospo
darile v skladu z našimi skupnimi 
predpisi in zakoni. Zato moramo ne
nehno skrbeti za to, da ne bomo
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(Nadaljevanje s 1. strani)
Štirje zunanji ministri bodo pri

pravili pot Ženevi in — kot vse ka
že ‒  tudi z uspehom. O njih priza
devanjih bomo še poročali.

Na jubilarnem zasedanju Gene
ralne skupščine pa se bodo poleg 
tekočih mednarodnih vprašanj lotili 
tudi revizije Ustanovne listine. Eden 
izmed členov te listine namreč dolo
ča, da lahko večina držav - članic 
OZN z odobritvijo vseh petih velesil 
spremeni nekatere določbe, če sodi, 
da so zastarele ali okorne. O reviziji 
so mnogo pisali zadnja leta tako na 
Vzhodu kakor na Zahodu. V Usta
novni listini se namreč trdi, da so 
nekatere določbe še ozko povezane 
z borbo proti nacizmu in fašizmu, 
oziroma z njunimi posledicami, ki 
po desetih letih osvoboditve zares že 
ne pridejo več v poštev. Precej okor
ne so tudi določbe o sprejemanju 
novih držav v članstvo OZN.

Vsekakor pa nam bo zasedanje o 
San Franciscu pokazalo, kako daleč 
so šle velesile v svojem medsebojnem 
popuščanju in kako daleč je še do 
rešitve zadnjih spornih vprašanj 
med njimi (v Evropi nemško vpra
šanje, v Aziji vprašanje odnosov 
Z SSR —  Kitajska, korejska združi
tev in končna rešitev indokitajske
ga problema). Po tem tudi lahko do
mnevamo, kaj lahko prinese ženev
ska konferenca.

Te dni je svet s pozornostjo za
sledoval spor argentinske vlade 
predsednika Perona s katoliško cer
kvijo. Potem ko se je peronistično 
gibanje odločilo, da bo o prihodnje 
preprečilo vmešavanje cerkve o po
vsem notranje zadeve državnih or
ganov, ji odvzelo njene dosedanje 
gospodarske, politične in kulturno
vzgojne privilegije in jo po možnosti 
ločilo od države, se je Vatikan lotil 
odprtega napada na vlado. Pričel je 
s protivladnimi demonstracijami fa
natičnih mladincev - katoličanov. Ko 
pa je vlada zaradi ščuvanja proti 
oblastem izgnala dva škofa, je Va
tikan izobčil Perona in njegove so
delavce iz cerkve in s tem sprožil 
celo manjši spor o mornarici in 
kopni armadi.

Vendar glavnega cilja s tem de
janjem ni dosegel. Peronistično gi
banje sta podprla delavstvo in ar
mada. Poizkus vladajočega katoli
škega klera, da s silo strmoglavi za
konitega predsednika, pa kaže, po 
čem vsem je pripravljen seči, da bi 
zaščitil svoje gmotne koristi. Priča
kujemo lahko, da bo vlada še ostreje 
nastopila proti zaroti katoliških ve
ljakov z novimi reformami ter sku
šala čimprej sklicati ustavodajno 
skupščino, ki bo zbrisala iz argen
tinske ustave dve zastareli in neso
dobni določbi: da je katoliška vera 
državna vera in da mora biti držav
ni predsednik katolik.
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Pomurje in deset bodočih velikih občin, tri ob desnem in sedem 
ob levem bregu Mure.

Delavci z Vinskih vrhov imajo kaj
pokazati

(Nadaljevanje s 1. strani)
vem načinu, že rodi in so hektarski 
donosi mnogo večji kot pa v starih. 
Prav nič ne pretiravamo, če trdimo, 
da dajejo že sedaj blizu 50 hl vina 
na hektar, pa čeprav še niso v po
polni rodnosti. Letos smo v teh vi
nogradih postavili tudi sohe in na
peli žico, tako da že lahko pokaže
mo svojim obiskovalcem zares vzor
no in moderno urejene nasade.

Spričo klim atičnih razm er so bili 
vinski letniki k a j različnih kako
vosti. Vendar pa je  gospodarstvo s 
svojim pridelkom  dobilo na različ
nih razstavah in prireditvah več 
priznanj, nagrad, pohval in n a jraz
ličnejših diplom, ki sedaj krasijo  
njegove upravne prostore.

M ehanizacije še nismo vpeljali 
v večjem obsegu. Vendar pa že oko
pavamo s trak to rjem  Unimog in 
škropimo sadno drev je  z motorno 
škropilnico na trak to rju .

Posestvo ni moglo obnoviti več 
vinogradov zaradi tega. ker je  bila 
večina viničarskih kajžic proti kon
cu zadnje vojne močno poškodova
na ali pa docela uničena spričo hu
de vojne vihre, ki je  div jala tod 
naokrog. Bivša zadruga je  m orala 
spričo tega n a jp re j obnoviti stano
vanjska poslopja svojih članov. O b
novljenih ali pa nanovo postavlje

nih je bilo 29 stanovanjskih hiš z 
gospodarskimi poslopji.

Bivša zadruga je opravila tudi 
važno kulturno poslanstvo v prid 
prebivalstva na območju obeh ob
čin. Kot investitor je domala sto
odstotno uresničila elektrifikacijo. 
Na njenem območju je 15.000 m 
omrežja nizke napetosti, čez 4000 m 
omrežja visoke napetosti, nekaj 
motornih priključkov in čez 1000 
električnih luči.

Januarja 1954 se je zadruga pre- 
osnovala v vinogradniško posestvo 
z organi delavskega samoupravlja
nja. Prav sedaj, ob občinskem praz
niku, se vsak naš delavec in usluž
benec s ponosom ozira nazaj v pre
teklost in v njej dosežene uspehe, 
se spominja padlih borcev za svo
bodo in počiva, da bo lahko jutri 
še z večjo energijo obnavljal svoje 
gorice in izvabil iz zemlje kar naj
več dobrih plodov.

Nekdaj zatirani viničarji si se
daj kot svobodni člani delovnega 
kolektiva ustvarjajo boljše življe
nje s svojim vztrajnim delom. Njim 
kakor tudi drugim občanom Vin
skih vrhov čestitamo k domačemu 
prazniku in jim želimo k doseda
njim uspehom še mnogo več novih, 
večjih in popolnejših.

Ing. Milko Trstenjak

skega okraja ne moreta spreme
niti. zato bo knjigovodstvo do kon
ca leta ostalo najbrž ločeno, čeprav 
bomo imeli samo en okraj. Da pa 
bi to bilo mogoče prihodnje leto 
izvajati po enotnem družbenem na
črtu, moramo takoj ustanoviti plan
ski biro, ki bo že s 1. julijem pri
čel pripravljati družbeni načrt za 
leto 1956. Ta plansko-upravna eno
ta je za sedaj najvažnejša ustano
va in njej bomo morali preskrbeti 
najboljše’ kadre.

o p u šč a li  r a z p ra v  o g o sp o d a rsk ih  
v p ra š a n j ih ,  s a j  j ih  b o  m o ra la  b o 
d o č a  o b č in a  s ta ln o  s p re m lja t i  in 
s p ro ti  r e še v a ti.

Č e  o b  z a k l ju č k u  v se  to  s trn e m  
v  k r a te k  o d g o v o r, p o te m  m o ra m  r e 
či, d a  b o d o  n a še  p o lit ič n e  o rg a n i
z a c ije  z a d o v o ljiv o  o p ra v ile  sv o je  
p o s la n s tv o  le  te d a j ,  č e  b o d o  p r e n a 
ša le  n a  te r e n  in  t a m k a j  p r a k tič n o  
iz v a ja le  tis to , k a r  sm o p r id o b il i  n a  
s e m in a r j ih  SZDL, k i  so  b ili  p r e te k le  
d n i v  P o m u r ju .

Tako je bilo še 
pred kratkim na 
gradbišču ledav
skega mostu v M. 
Soboti. — Zdaj je 
most dograjen, le 
 čaka še, da ga bo
do odprli prome
tu. Tako bo zbri
san tudi ta zadnji 
ostanek vojne vi

hre v Soboti.

R azstava otroške risbe v Murski Soboti
Od 12. do 19. junija je bila v 

M. Soboti razstava otroških risb. 
Priredila jo je Zveza prijateljev 
mladine. Obiskovalcev so našteli 
čez 700.

V  zv ez i s  to  z a n im iv o  ra z s ta v o  
j e  d v e s to tim  p ro sv e tn im  d e la v c e m  
p r e d a v a l  p ro f . M ak s K a v č ič  iz  M a
r ib o ra .  G o v o ril  j e  o  n o v ih  p o g le d ih  
n a  r i s a n je  s p o se b n im  o z iro m  n a  
sm o tre  in  n a č in e  r i s a n ja  v  o sn o v n i 
šo li. Za v e s  n je g o v  t ru d ,  k i  g a  j e

v lo ž il  v p o u č n o  in  z an im iv o  p red a 
v a n je ,  so  m u  p o s lu ša lc i d a li zaslu
ž e n o  p r iz n a n je .  O g le d a li  so si tudi 
r a z s ta v o  in  a n a l iz i r a l i  k a ra k te r i
s t ič n e  r is b e  o tro k .

R a z s ta v a  j e  v M. Soboti dosegla 
sv o j n a m e n , k a r  p o t r ju je ta  število 
o b isk o v a lc e v  in  p a  z a n im a n je , s k a 
te r im  so si n a š i  l ju d j e  ogledovali 
r is b e  o t ro k  v  s ta ro s ti  od četrtega  
d o  p e tn a j s te g a  le ta .  PF

K U L T U R N I  Z A P I S K I
»Veseli večer« v Lendavi

V soboto, 21. m a ja  t. l , je  gostovala v 
Lendavi k u ltu rn a  skup ina  m ladinskega ak 
tiva  »Štefan Cvetko« iz M. Sobote z zabav
no p rire d itv ijo  pod naslovom  »Med veselo 
mladino«. Spričo  zelo d rag ih  vstopnic za 
p rva  m esta (60 din) smo p ričakovali, da 
bomo lah k o  spet doživeli n ek a j veselih  uric, 
posebno še za rad i tega, k e r  smo bili do 
sed a j va jen i g ledati p r i Sobočanih sam o k a 
kovostne od rske  s tvaritve . To so b ila  se
veda p redv idevan ja .

Č eprav  bi se p rire d itev  m orala začeti 
ob osmih zvečer, smo m orali dolgo čakati, 
da se nas je  naposled le  n ek a j nab ra lo ; 
o d ras lih  je  bilo  bo lj malo, v glavnem  so 
p riš li samo gim nazijci.

Že ob p rv ih  uvodnih p rizo rih  smo se 
čudili in vpraševali, kdo je  v  Lendavi o r
gan iz ira l to  gostovanje. P rizn a ti nam reč mo
ram o, da tako  slabe odrske p rire d itv e  že 
dolgo nismo videli p ri nas, posebno ne  na 
deskah  v dvorani N afte. S a j so p ri nas že 
gostovale vaške ig ra lske  skup ine  iz Polane, 
Bogojine, B eltinec in  od d rug je , vendar se 
m ladi Sobočani lahko  daleč sk r ije jo  p red  
n jim i. O d m ladih  lju d i, od k a te rih  so bili 
posam ezniki p rv ič  na odru , k ak o r smo zve
deli od napovedovalke, re s  ne m orem o za 
h tevati izg la jen ih  in doživetih  s tvaritev , 
ven d a r pa smo p ričakovali bo lj pam etno 
p rem išljeno  in tud i nap redne jšo  vsebino 
p rired itv e .

Ali se »svoboda« odrskega delovan ja  res 
od raža sam o v tem , da  lahko  nastopaš na 
odru  z n a jb o lj banaln im i »enodejankam i«? 
Res je  sicer, da v Lendavi ku ltu rn o  ž iv lje 
n je  n i kdove kako  razgibano, posebno ne 
p r i N afti, v endar pa m enim , da je  listo , 
k a r  le  dam o n a  oder, mnogo b o lj k ako 
vostno. S a j so nekoč ig ra li tu d i m ladi N af
ta r ji  — lahko  rečem o celo, da so za igrali 
dosto jno , z veliko  tru d a  in  vz tra jn im i va
jam i.

O glejm o si m alo bo lj natančno ta  »ve
seli večer«! P red  začetkom  p redstave  so

igra lci za spuščeno zaveso veselo p lesa li 
ob zvokih harm onike, odraslo  občinstvo pa 
se j e  spogledovalo. N ekdo na odru  je  sicer 
p a rk ra t zavpil: »D ajte no m ir! P s t . .  
p s t . . .!« S če trtu rn o  zam udo so naposled 
le  začeli. N ušičcv »Gumb« bi še k a r  p re 
nesli, čeprav  so ga ig ra lci soboške Tovarne 
p erila  »Mura« p red  k ra tk im  mnogo bolje  
za ig rali na istem  odru.

Nisem nam eraval p isa ti »kritike«, zato 
se lud i ne  spom injam  vseh enode jank , pev
sk ih  in  bale tn ih  točk. O m enil bom le  one, 
k i so nam e in na p rece j odraslih  gledalcev 
n ap rav ile  na jslab ši v tis. E nodejanka »Pri 
P utniku« je  im ela sicer duhovit konec (k je  
je  v  Lendavi javno  stran išče?), a  je  spričo  
dolgoveznega n aštevan ja  m est in  d ržav  te r  
za rad i h iste ričnega k r ič a n ja  »ne« m enda 
vsemu zbranem u občinstvu močno rah lja la  
živce.

P rav  banalen  je  b il »Trgovski potnik«, 
k i je  h iste rično  skaka l z dolgo p re k l jo  po 
odru . Nam v dvorani je  bilo  ob tem  prizoru  
k a r  nekam  nerodno.

P lesne točke so težavna s tv a r in p ri 
nas v  Lendavi smo v tem  pogledu p rece j 
zahtevni, sa j imamo dobro  folk lorno  sku
pino. Soboški ba le ti ob zvokih »engliš« 
valčka pa so b ili za res čudni. Posebno m la
dinci so b ili s ila  nerodni, m edtem  ko so 
b ile  p le sa lke  še k a r  znosne. Pa tud i s ta ra  
m elodija  »Ich tanze m it d i r . . .« bi m enda 
b ila  bo lj m oderna, če je  že m oral b iti an 
g leški valček.

H udo nerodna in neokusna je  b ila  tudi 
enode janka »Potepuha in za ljub ljenca« . Ve
deti nam reč moramo, da so nem e scene zelo 
težavna zadeva in da se lahko  v an je  spu
ščajo  sam o dobri igralci.

M otilo nas je  tud i to , da  so is ti igralci 
nastopali v več vlogah in sp loh  niso m en ja
li m aske. T ako je  oni, k i se je  od p rav lja l 
k m in istru  na večerjo , ig ra l d ire k to r ja  Put-

n ika  in d ire k to r ja  trgovskega p o d je tja . Pa 
je  ven d a r bilo  dovolj časa za m en jan je  
m ask v dolgih odm orih, ko smo skozi p ro 
so jne  zavese lahko  g ledali na o sve tljen i 
oder, ko so ig ra lc i p le sa li ob zvokih h a r 
m onike.

V teh  n ek a j v rs tic ah  hočem povedati, 
da smo p ri gostih  iz M. Sobote b ili vedno 
v a jen i g ledati le  dob re  p redstave . Z lasti 
ig ra lsk a  d ružina  KUD »Štefan Kovač« nam 
je  vedno dobrodošla. G ledali smo tud i ig ra l
ce sind ika lne  podružnice soboške Tova rne  
p erila , km ečke skup ine  iz Polane, B ogojine 
in Č renšovec. V ečkrat gledam o igralce-am a- 
te r je  iz Čakovca. Reči m oram , da  smo to 
k ra t p ričakovali od gostu jočih  vse k a j  bo lj
šega, sa j im ajo  v svo jih  v rs tah  n ek a j do

b rih  ig ra lcev  in  ig ra lk , v  svojem  mestu pa 
več dobrih  rež ise rjev . Zato bi lahko dali na 
od er vsebinsko bo lj bogate in  sk rbneje na
š tu d ira n e  s tv a ri.

S tak im i ig ram i pa so samo škodovali 
ug ledu, k i ga im ajo  soboški kulturniki v 
L endavi. Pa tu d i naše  občinstvo je  zadnje 
čase n ava jeno  g ledati dobro naštudirane in 
vseb insko  re sn e jše  od rsk e  stvaritve. Kakor 
se nam reč  borim o p ro ti kovbojskim  filmom, 
k i niso v išek  v film sk i um etnosti, tako se 
m oram o zope rs tav iti tak im  banalnim  kome
d ijam , k i n im ajo  n ičesa r skupnega z umet
nostjo . S k ra tk a : b o riti se moramo tudi proti 
tem u tipu  zaosta lo sti v  našem  družbenem 
živ ljen ju !

M lade soboške ig ra lce  še drugič priča
ku jem o v L endavi, vendar tok ra t z dobro 
n aštud iran im i odrsk im i deli.

Ing. Koloman Cigit

In kaj menijo odgovorni činitelji?
V zvezi s  člankom  tov . K. C igita smo 

se ob rn ili do ta jn ik a  O k ra jn eg a  odbora 
L judske prosvete in ga povpraša li, k a j  m e
ni o  te j  p rire d itv i. D obili smo n asledn ji 
odgovor:

S kupina organ izacije  LMS na K olodvor
skem  te renu  im a svojo  ig ra lsko  družino , ki 
nastopa ob razn ih  p razn ik ih  v dvo ran i so
boške boln išn ice. Ta po jav  je  po m ojem  
zelo pozitiven, s a j si j e  d ružina  že p rido
bila  mnogo lju d i, k i rad i o b isk u je jo  n je n e  
p rire d itv e . Ko sem lan i na proslav i D neva 
repub like  gledal n jihov program , sem bil 
sp rva  zelo ugodno iznenaden , k a j t i  n as to 
pali so s p rim ern im i dek lam acijam i in  tud i 
zapeli so — bodisi kot so listi a l i  pa v  zbo
ru . N ikakor pa ni bilo  p rim erno , da so v 
svo j program  vp le tli nek  ba le t na glasbo iz 
film a »En dan ž iv ljen ja«  (M ama Juan ita), 
še m anj pa zadn jo  točko (lov za m ačko na 
odru).

Že ta k ra t sem jim  ta k e  točke odsveto
val, v en d a r pa  so ig ra lc i m oje nasvete pre
z r li in  celo m enili, da hočem z njim i za
v re ti n jihovo  delo , k i ga, ko t že zgoraj 
navedeno, v enem  sm islu ocenjujem  kot 
pozitivno. Točko, k i jo  om enja v svojem 
dopisu  k r it ik  iz Lendave, so igralci posneli 
od vesele  d ružine  iz M aribora (Svoboda — 
T abor, M aribor). N aj bo m im ogrede pove
dano, da so m aribo rsk i ig ra lc i spričo tvo
je g a  slabega p rogram a doživeli v M. Soboti 
zelo s lab  obisk  in  mnogo k ritik e  p ri ob
činstvu .

O k ra jn i odbor L judske prosvete po
zd ra v lja  p rv e  pobude, k i kažejo  na to, da 
se je  občinstvo začelo  k ritično  ozirati na 
vsebino  o d rsk ih  del, k i j ih  p red v a ja jo  naše 
ig ra lsk e  d ruž ine . Zaželjeno je  celo, da bi 
te  pobude rod ile  še  v eč je  uspehe in izobli
kovale še bo lj k ritičen  odnos naših gledal
cev  do d ram sk ih  s tv aritev  na odrih Po
m u rja . A. Novak



N O V E  OBČINE V POMURJU
in njihove meje

Po dokončnem predlogu, ki sta ga sestavila OLO M. Sobota in Ljuto
mer s pomočjo posebnih komisij, bo imelo Pomurje o bodoče deset večjih 
občin. Na površini 133.557 ha zemlje bo združevalo 129.553 prebivalcev.

OBČINA BELTINCI. — Sam k r a j  Bel
tinci že od nek d a j v e lja  za naravno  stič išče 
s red n je g a  p red e la  ravn inskega P rek m u rja . 
S cestam i j e  dobro  povezan s svojim  za
led jem . S k ra jev n im i p o d je tji , km etijsk im  
posestvom , prosvetn im i in drugim i ustano
vam i povezu je oko liške k r a je  v  eno celoto. 
Posebna značilnost za bodoče občinsko ob
m očje bo n a jb o lj gosta n ase ljenost p reb i
valcev.

Bodoča občina bo ozem eljsko  združeva
la  sedan ji občini Beltinci in Č renšovci. N je 
no obm očje bo m erilo  10.364 h a  zem lje , na 
k a te ri bo živelo 15.936 p reb ivalcev . N ajveč 
lju d i se bo bavilo  s km etijstvom  (11.720), 
z g radbeništvom  1411 in z o b rtjo  1040.

OBČINA  CANKOVA bo obsegala g o rn je  
obm očje Ledave in  tvo rila  zaokroženo go
spodarsko  in  zem ljep isno  celoto s sedežem , 
k i je  s icer na  robu obm očja, vendar pa ob 
poti p ro ti o k ra jnem u  sred išču . P reb iva lstvo  
se bo p re težno  bavilo  s km etijstvom . N aj
bo ljše  persp ek tiv e  im ata ž iv ino re ja  in sad
ja rstv o .

V novo občino se bosta ozem eljsko  zd ru 
žili s ed an ji občini C ankova in  Rogaševci. 
M erila bo 7107 ha zem lje  in š te la  8021 p re 
b ivalcev . S km etijstvom  se bo bavilo  6357, 
z obrtn ištvom  372 in  z gradbeništvom  324 
občanov.

GORNJA RADGONA. — K ra j sam je  
naravno  gospodarsko, politično in  ku ltu rno  
sred išče  širšega  za led ja . K n jem u celo te 
ž ijo  k ra j i  okrog Vidma in iz  m ariborsko- 
okoliškega o k ra ja , zato se te j  občini v p r i 
hodnosti obeta , da se bo ozem eljsko  še po
večala. C estno  om režje  je  na n jenem  ob
m očju zelo gosto razpredeno .

Bodoča občina bo ozem eljsko  združevala 
sed an je  občine G or. R adgona, Radenci in 
A pače, razen  tega pa se bodo k  n je j  p r i
d ru ž ili še  nas led n ji k ra j i  in zase lk i iz  se
d an je  občine Ivan jc i: G or. Ivan jc i, Iv a n j
ševci, Iv an jševsk i v rh , Rodmosci, Kunova. 
Lokavci, N egova, O česlavci, Radvenci, Iv an j
sk i v rh , Spod. Ivan jc i, S tavešinci in  S tavc
š in sk i v rh . Nova občina bo m erila  15.884 ha 
zem lje  in š te la  16.349 p reb ivalcev , od k a 
te rih  se j ih  bo 11.091 bavilo  s km etijstvom , 
1063 z obrtn ištvom  in 881 z delom  v indu
s tr i j i .

GRAD. — Tu je  že od n ek d a j središče 
sred n jeg a  p red e la  severnega P rek m u rja . 
N ajbo lj h ribov ito  obm očje je  p o k rito  z 
mnogimi gozdovi. T a občina bo gospodarsko 
n a jb o lj š ibka sp ričo  slabe rodovitnosti zem 
lje ,  goste n ase ljenosti p reb iv a ls tv a  in  raz 
d ro b ljen o sti pa rce l. Še n a jb o lj u spevata na 
tem  obm očju ž iv ino re ja  in sad ja rstvo .

V novo občino se  bosta  ozem eljsko  
zd ružili sedan ji občini G rad  in  Kuzma, r a 
zen n ji ju  pa tud i V adarci iz sed an je  občine 
Bodonci in  O tovci iz  sed an je  občine Mač
kovci. M erila bo 7299 ha zem lje  in šte la  
8343 preb ivalcev . O d k m e tijstv a  se bo p re 
živ lja lo  6765, od g radben iš tva  405 in od o b r
t i  310 občanov.

LENDAVA se bo im enovala ozem eljsko 
na jv eč ja  bodoča občina, k i bo obsegala vse 
obm očje med Muro in  m adžarsko m ejo  na 
vzhodu P rek m u rja . N jeno ozem lje  bo lepo 
zaokrožena ce lo ta , m esto L endava pa n jeno  
gospodarsko, politično  in ku ltu rn o  središče. 
Tako o belež je  mu d a je  z las ti p o d je tje  N af
ta . Na občinskem  obm očju ž iv ijo  p re težno  
mali k m e tje , S lovenci in  M adžari v  p r i
bližno enakem  štev ilu . K m etijsko  gospodar
stvo v ečk ra t u trp i veliko  škodo za rad i po
gostih  poplav.

O bčina bo ozem eljsko  d ruž ila  sedan je  
občine D obrovnik , G ab e rje , Lendava, P ola
na in T urn išče. Im ela bo 21.319 ha zem lje

in š te la  22.290 preb ivalcev . S km etijstvom  
se u k v a rja  15.020, v in d u s tri ji dela  2416 in 
v obrtn ištvu  1399 občanov.

LJUTOMER. — O zem lje bodoče občine 
obsega M ursko po lje  na vzhodu in vinograd
n iške p red e le  na zapadu. L ju tom er, k i je  
naravno  središče tega področja in o p rav lja  
to  funkcijo  tud i v gospodarskem , političnem  
in  ku ltu rnem  pogledu, ima tud i neka j in 
d u s tr ije . S icer pa k n jem u tež ijo  tu d i n e 
k a te ri k ra j i  iz občin Bučkovci, Ivanjkovci, 
V inski vrhovi in Kog, k i se bodo p rid ru ž ili 
o rm oški kom uni. Z aenkra t ni bilo mogoče 
m eja u red iti ta k o, da bi b ila  bodoča občina 
gospodarsko bo lj zaokrožena. To pa bo v e r
je tn o  p rine sla  prihodnost. V n je j  so močno 
razv ite  k m e tijske  panoge: po ljedelstvo , v i
nogradništvo  i n  sad ja rstvo .

Bodoča občina bo ozem eljsko združevala 
sed an je  občine C ezan jevci, K riževci, L ju to 
m er, V eržej, R azk riž je ; Bodislavce, Gode- 
m arce, K uršince, S itarovce, P recetince in 
R adoslavce iz sedan je  občine B učkovc i,-Je
ruzalem  in Plešivico iz sedan je  občine 
Ivan jkovci in  Ilovce iz sedan je  občine V in

sk i vrhovi. M erila bo 16.024 ha zem lje  in 
š te la  16.799 preb ivalcev . S km etijstvom  se 
bo u k v a rja lo  10.344, z o b rtjo  1103 in  z in 
dustrijsk im  delom  931 lju d i.

M ARTJANCI. — Nova občina bo obse
gala  zem ljepisno  in gospodarsko celoto. 
V n je j  so močni tem elji za  napredno  km e
tijs tv o , sa j ima najbo ljšo , pa tud i ne tako 
močno razpa rcelirano  zem ljo. Sedež občine 
je  na  robu obm očja in  v  b ližin i o k ra jnega  
sred išča, vengar pa se ceste in prom etne 
žile  iz vseh k ra je v  s tek a jo  v M artjance. Na 
n jenem  ozem lju  so že tud i odk rili naftna 
po lja .

Nova občina bo združevala ozem lje se
dan jih  občin Bogojina in P rosenjakovci, r a 
zen  tega pa tudi k ra je  Ivanovce, Kančevce, 
K ukeč, Lončarovcc in Panovce iz sedan je  
občine K riževci; M artjance, M lajtince, N or
šinec , Sebeborce, Suhi v rh , Tešanovec, A n
d re jce , K rnce, Lukačevce, M oravce in Vučjo 
Gomilo iz sed an je  občine M artjanci. M erila 
bo 15.011 ha zem lje  in š te la  9323 p reb iv a l
cev. Od km e tijstva  se bo p rež iv lja lo  7917, 
od o b rti 362 in g radben ištva  216 ljud i.

MURSKA SOBOTA. — Nova občina bo 
ozem eljsko  d ruga na jv eč ja  v združeni po 
k ra j in i. P rav  tako  po številu  p reb ivalstva . 
O bsegala b o . zapadni p redel med M uro in 
a v s tri jsk o  m ejo , na  severu  pa segla celo 
v m ačkovsko dolino. Z n jo  bomo dobili p r i
rodno zem ljepisno  celoto, n je n  sedež, k i bo 
h k ra ti tudi upravno  in  gospodarsko s red i
šče P om urja , pa bo p rav  gotovo im el ugo
den vpliv  na svo je obm očje. V občinskem  
središču  je  dokaj razv ita  tudi ind u strija , 
na podeželju  pa  km ečko zadružništvo . N aj

bo lj bogati in tudi n a jb o lj redko  naseljen i 
k ra j i  so p ro ti severu , n a jb o lj zaostali pa 
ob rek i M uri.

Nova občina bo ozem eljsko združevala 
sedan je  občine M. Sobota, Puconci in T iši
na, razen  tega pa tudi k ra je  Bodonci, Bez
novci, Puževci, S trukovci in  Zenkovci iz se
dan je  občine Bodonci, K ošarovce iz sedan je 
občine K riževci, N em čavce  iz sedan je  ob
čine M artjanci in D ankovce, M ačkovce, Mo
ščance, K uštanovce, Pečarovce, Poznanovce 
in  Prosečko vas iz sedan je  občine Mačkovci. 
M erila bo 20.220 ha zem lje  in š te la  22.147 
preb ivalcev . O d k m etijstva  se bo p rež iv lja lo  
13.197, od ob rtn ištva  1539 in od ind u strije  
1374 občanov.

OBČINA PETROVCI - ŠALOVCI. — P re 
bivalci tega obm očja so si eno tn i v tem , da 
sodijo  n jihov i k ra j i  v eno večjo  ob čino, k i 
bo ozem eljsko  združevala iz razito  km e tijske  
p redele , na k a te rih  je  največ izgledov za 
umno sad ja rstvo  in  živ inorejo . Na tem  ob
m očju pa ni nobenega večjega gospodarske
ga in ku ltu rnega središča. Zato bo začasni 
sedež občine v Šalovcih, občina sam a pa se 
bo im enovala Petrovci - Šalovci.

Nova občina bo ozem eljsko združevala 
vse k ra je  v sedan jih  občinah G or. Petrovci 
in Šalovci, iz sedan je  občine K riževci pa

k ra ja  D om anjševci in  K riževci. N jeno ozem
l j e  bo m erilo  13.334 ha, no njem  pa bosta 
preb ivala  8202 p reb ivalca . Od km e tijstva  se 
bo p rež iv lja lo  7170, od ob rtn ištva  187 in  od 
g radben ištva  169 p rebivalcev .

VIDEM OB ŠČAVNICI. -  Nova občina 
je  nasta la  predvsem  zarad i oddaljenosti 
Vidma in okolišk ih  k ra je v  od Radgone in 
L ju tom era. O bčina bo gospodarsko dokaj 
šibka. V n je j p rev lad u je  km etijstvo . Spričo 
teh  okolnosti bo te ž je  zaživela.

Nova občina bo združevala ozem lje se
d an je  občine Videm ob Ščavnici, k ra je  Buč
kovci, D rakovci in  M oravci iz  sedan je  ob
čine Bučkovci in k r a j  G rabonoš iz sedan je  
občine Ivan jci. M erila bo 6995 ha zem lje in  
š te la  5688 prebivalcev , od k a te rih  se jih  
4607 u k v a rja  s km etijstvom , 248 z o b rtjo  in 
134 z gradbeništvom .

Toča je  pustošila
na Goričkem

Pretekli ponedeljek popoldne od 
pol treh do treh se je nad Goričko 
zgrnilo strašno neurje z viharjem, 
ki je prineslo tamkajšnjim prebi
valcem veliko nesrečo. Najprej je 
lilo kot za stavo, potem pa je za
čela padati debela toča, ki je uni
čila žita (rž in pšenico), napravila 
precejšnjo škodo na koruzi in krom
pirju, oklestila sadno drevje in po
škodovala plodove, potlačila v bla
to nepokošeno travo, razbila precej 

• strešne opeke na hišah in gospodar
skih poslopjih in prinesla prebival
stvu opustošenih krajev večmilijon
sko škodo, ki se je še zaenkrat ne 
da točno ugotoviti. Kar ni opravila 
kot jajca debela toča, to je na
doknadila voda, ki se je valila z 
bregov v doline, odnašala s seboj 
tudi plodno zemljo, porušila več 
mostov, razrila mnogo poti in cest 
in vdrla celo v stanovanjska in go
spodarska poslopja. Pri Gradu je 
bilo še en dan po nesreči mogoče 
opaziti pol metra visoke kupe de
bele toče, ki jo je nanosila deroča 
voda z goričkih bregov. Tudi na 
njivah so jo še lahko v prgiščih za
jemali s tal, ki kažejo žalostno sli
ko pustošenja.

Ozemeljski pas, ki ga je priza
dela toča, obsega del Bodonec, del 
Poznanovec, Radovce, Grad, del 
Kruplivnika, del Kovačevec, del Vi
donec, Kuzmo (vso občino, razen 
Gor. Slaveč) in obrobne vasi (Ser
dica, Nuskova in Sotina) v rogašev
ski občini. Najhujše je pustošila ob 
državni meji v Matjaševcih. Po pri
povedovanju očividcev je prinesla 
veliko škodo tudi prebivalcem so
sednje Avstrije, kjer je prav tako 
pokrila polja in travnike s prav
cato belo odejo.

Kmalu po nesreči so opustošene 
kraje obiskali kmetijski strokov
njaki in politični voditelji, med nji
mi tudi predsednik okrajnega vod
stva SZDL za Pomurje tov. Miloš

Ledinek, zvezni ljudski poslanec 
tov. Vanek Šiftar, okrajni agronom 
tov. Imre Šiftar in drugi. Priza
deto prebivalstvo je dobilo zagoto
vilo, da bodo pristojni činitelji upo
števali nastalo škodo pri razdelje
vanju davčnih in drugih obveznosti 
do skupnosti.

Prebivalcem opustošenih krajev 
pa ne preostane ničesar drugega, 
kakor da se z vso doslednostjo lo
tijo ukrepov za omiljenje gospodar
ske škode. Kmetijski in drugi stro
kovnjaki jim priporočajo, naj po
kosijo docela uničene in okleščene 
rastline in pripravijo zemljo za se
tev prosa, ajde in drugih jesenskih 
rastlin. Manj poškodovane rastline 
je treba ohraniti pri življenju in 
jih škropiti z bakrenim apnom in 
drugimi primernimi škropivi proti 
gnilobi in glivicam, ki povzročajo 
gnitje in druge rastlinske bolezni. 
To še posebej velja za krompir. 
Priporočajo tudi setev krmnih rast- 
lin na opustošenih njivah, da bi ta
ko omilili pomanjkanje krme in 
preprečili prodajanje plemenske in 
rodovniške živine. Skratka: lotiti se 
je treba vseh onih agrotehničnih 
ukrepov, ki jih priporoča naša kme
tijska služba in s pomočjo katerih 
se bo dalo v jeseni izvabiti iz zem
lje še nekaj potrebnih pridelkov.

Povsem razumljivo je, da je 
nesreča dokaj prizadela prebivalce 
naše Goričke. Mnogo oči je bilo 
solznih ob pogledu na razdejanje! 
Saj je utrpelo škodo večje območje. 
Po približnih cenitvah je toča pa
dala na površini 1500 ha in zajela 
čez 1000 ha obdelovalne zemlje — 
ponekod je rastlinstvo manj, dru
god pa bolj poškodovala.

Da bi prebivalci Goričke laže 
omilili posledice nesreče in gospo
darsko škodo, sta se okrajna odbo
ra RKS v M. Soboti in Ljutomeru 
odločila, da bosta na svojem pod
ročju organizirala nabiralno akcijo 
za opustošene kraje. Najbolj jim 
bomo seveda pomagali z dobrim se
menjem, krmo in tudi z denarnimi 
sredstvi. Prostovoljne prispevke bo
do zbirale vse občinske organizacije 
Rdečega križa v Pomurju. Zbrana 
sredstva bodo potem po svojih 
okrajnih vodstvih Rdečega križa 
poslale naravnost prizadetim prebi
valcem.

Nadejamo se, da ne bo nobeden 
Pomurec imel gluha ušesa, ko bo 
treba nekaj odriniti za soljudi, ki 
so v preteklem tednu doživljali na 
Goričkem slab petek. —sk

Mladina bodoče 
radgonske komune 
že ima svoje vod
stvo. — Na sliki: 
Delegati na volilni 

konferenci.

ROGAŠEVCI
O dbor za g radn jo  k u ltu rnega doma že 

izvaja  svoje sk lepe . Vsak dan izdela jo  po 
tisoč in  še več opeke. Na zadn ji se ji so raz
p rav lja li tud i o nabavi lesa in to nalogo 
zaupali posebni kom isiji. Se vedno pa se 
niso odločili, k je  bodo g rad ili dom.

N eurje  in toča, k i s ta  zad n ji pe tek  ob
iskala  tud i rogaševsko dolino, s ta  povzro
čila veliko  škodo na žitn ih  po ljih  in v v i
nogradih . N ajbo lj so p rizadeti vaščani So
tine. P ri Ju r iju  j e  n e u rje  uničilo  gasilcem  
okrog 20.000 kom. opeke v surovem  s tan ju . 
Vaščani so pravočasno p ritek li na pomoč in 
še p red  velikim  nalivom  rešili n eka j tisoč 
komadov opeke. —za

Cenejše oljne pogače in več olja
Po drugi nacionalizaciji je tudi 

mlin bivšega lastnika Ribiča v Ce
zanjevcih postal lastnina splošnega 
ljudskega premoženja. Sprva je bil 
pod republiško in okrajno upravo, 
leta 1952 pa so ga prevzeli delavci 
in ga upravljajo po svojih izvolje
nih organih.

Člani tega kolektiva se prav do
bro zavedajo, da niso zastonj dobili 
ključ od svojega podjetja, zato so 
v mlinu že marsikaj uredili in iz
boljšali. Tako so namestili nove

stopnice, varnostne naprave pri 
strojih, naprave za gašenje požara, 
zapornice, novo jermenje, plansko 
sejalo... Uredili so si tudi svojo 
sobo. Les so kupili s svojimi sred
stvi. Lani so iz ivanjkovskega mli
na dobili tudi dvojni valjar s pri
padajočimi napravami in 'z najetim 
investicijskim kreditom popravili in 
uredili stroje, blagajno, tehtnice, 
luščilni stroj in druge naprave, ki 
so sedaj v najlepšem redu.

V mlinu je tudi oljarna. V njej

zamenjujejo kmetje pridelek olja
ric za dobro jedilno olje. Kolektiv 
dobiva dovolj naročil in ima vedno 
polne roke posla. Kmetje iz bližnje 
in daljne okolice prav dobro vedo, 
da bodo v tem mlinu dobili najbolj
šo moko in najbolj pristno olje, za
to pridno vozijo v njega svoje pri
delke —| bodisi v zamenjavo ali pa 
mletje. Lani so imeli okrog 500 tiso
čakov dobička, prav toliko pa tudi 
v letošnjem prvem tromesečju. Do
biček je v glavnem rezultat pri
hrankov pri uporabi električne 
energije. Upravni odbor podjetja se 
je tudi odločil, da bodo sedaj mleli 
samo za kmečko prebivalstvo. Mlin 
je namreč zelo oddaljen od želez
niške postaje, zato ne bi bil renta
bilen, če bi v njem mleli žito samo 
za skupne potrebe.

Delovni kolektiv si zelo vztraj
no prizadeva, da bi s svojimi izdel
ki kar najbolj ustregel strankam, 
ki jih je vedno več. Včasih se pred 
mlinom nagnete tudi do 60 vozni
kov, ki potrpežljivo čakajo v vrsti, 
samo da bi lahko ugodno zamenjali 
svoje pridelke. Svojim mlinarjem 
pa tudi zaupajo, saj so prepričani, 
da bodo pri njih vedno pošteno po
streženi.

Dobička ne bodo letos delili. Za
to so sklenili, da bodo rajši poce
nili oljne pogače in dali več olja 
za pripeljane pridelke. T.

»Znamenje pri Hrastovcu« na tišinskem odru
Ko je  p riše l u č ite lj M irko K rižm an na 

T išino, se je . ku ltu rnop rosve tno  delovan je  
tud i v te j  vasi p rece j razm ahnilo . Pevski 
zbor je  pod njegovim  vodstvom  dosegel že 
lepe uspehe, še b o lj . pomembno pa je  delo
v an je  d ram ske skup ine, k i je  v dveh le tih  
u p rizo rila  k a r  pet iger. S icer j e  res , da so 
b ile  te  d ram e bo lj a li m an j p lehke d ru 
žinske kom edije , ven d a r pa je  moč opaziti 
dokajšen  nap redek  p r i vzgoji igralcev . 
D ram skem u ansam blu  pa  p rim an jk u je  do
b reg a  in sp re tnega  re ž ise rja , k i b i znal 
d o k a jšn je  moči p rav ilno  u sm erja ti in vzga
ja ti .  Eden izm ed n a jb o lj delavn ih  članov 
tega ansam bla je  vsekako r sedan ji rež iser 
M irko K rižm an. P rece j po njegovi zaslugi 
se je  IZUD uv rstilo  med n a jb o lj delavna 
podeželska k u ltu rn a  d ru š tv a  na dram skem  
področju.

T o k ra t se nam je  društvo  p redstav ilo  s 
trag ed ijo  v štir ih  d e jan jih  »Spomenik p ri 
H rastovcu«. P rem iero  so im eli 18. ju n ija , 
ponovitev pa že nasled n ji dan.

D ram a, k i b a je  tem elji na resničnem  
dogodku, k i se  je  p rip e til v g radu  H rasto 
vec p r i L enartu  v Slov. goricah , se godi v 
16. s to le tju  in sovpada s pojavom  p ro te 
stantizm a na  Slovenskem . V b ližn jem  gozdu 
še s to ji znam enje , o ka terem  se govori, da 
je  postav ljeno  na m esto, k je r  se je  o d ig ra 
vala  trag ik a  s p lem k in jo  Agato.

V začetku  je  b ila  ta  zgodba živo med 
ljudstvom . P renašali so jo  iz rodu na rod. 
N ekaj le t p red  vojno  pa jo  je  tam k ajšn ji 
sodnik  na splošno že ljo  zapisal in tako  je  
nastal rom an, k i so ga po osvoboditvi d r a 
m atiz irali. Kot takšen  je  našel m esto tudi 
na tišinskem  odru .

Motiv, ki ga delo obravnava , je  tisti 
značiln i ljubezensk i tr ik o tn ik , ki ga s reču 
jem o v rom antično pobarvanih  plem iških 
rom anih. Na eni s tran i dva, k i se lju b ita  
(tuka j bogati gro f F r id e r ik  in  ubožna plem 
k in ja  A gata), na drugi s tran i pa grofica, ki

se odločno up re  te j zvezi, k a jti sam a snubi 
za sina dokaj prem ožno p lem kinjo  Zofko, 
k i pa jo  F r id e r ik  odkloni. Vsa s tvar se mo
ra  po p lem iški m ora ln i e tik e ti trag ično kon
ča ti. F r id e r ik a  pokličejo  o vojsko . V zadn ji 
noči se skrivom a poroči z A gato. Za to zve 
osk rbn ik , ki je  že p re j snubil Agato, ki 
pa ga je  b ila  odbila , in  se m aščuje nad n jo. 
Z grofico sk lene ta , da jo  bosta obtožila ča 
rovn ištva in sim pa tiz iran ja  s p ro te stan ti; 
razen  t ega pa še detom ora, k a j t i  v zadn ji 
noči' p red  u sm rtitv ijo  je  v ječ i rodila  m r
tvega o troka . O bsodijo  jo  na sm rt z obglav
ljen jem . O bsodbo u resn ič ijo . Sin p ride  do
mov. M ater p reko lne , ona zblazni, sin pa 
g re  v sam ostan. ”

T rag ed ija  v u p rizo ritv i IZUD Tišina je  
b ila  še p rece j dobro  izvedena, sa j so sode
lovali ig ra lc i, ki im ajo  za sabo že več od
ig ran ih  iger in tudi n eka j ru tine  na odru. 
Mislim predvsem  na M irka K rižm ana v vlo
gi o sk rbn ika  in pa Križm anovo v vlogi gro
fice H erberste in . P rv i je  res zaživel na 
odru sproščeno in  naravno. K akor da bi 
g ledali tara resničnega oskrbn ika! Tudi n je 
gov je z ik  je  b il dobro  izoblikovan in lepo 
obarvan.

Tudi tov. K rižm anova je  dobro in te r
p re tira la  grofico H erberste in  — jezikavo, 
ukazovalno, starokop itno , nasilno in m ašče
valno. Tudi blazno žensko je  dobro zaigrala . 
Včasih je  s ice r m alce zašla v sk ra jn o st, 
k a r  pa j i  ni zam eriti, sa j je  Še m lada in 
sc bo vsekako r razvila  v dobro igralko.

Sem b i lahko uvrstili tud i učiteljico  
M arijo v vlogi Agate. Znala je  b iti sen ti
m entalno zasan jana  in h k ra ti jun ašk a  in od
ločna. K akor prva, tako  je  tud  d ruga im ela 
dokaj dobro izoblikovan od rsk i jez ik .

S labše sta  sc odrezala duhovnik in pa 
F icko v vlogi vod je skakačev. B ila sta  ne
rodna v k re tn ja h , posebno še p rv i. Vsi so 
nekam  p reveč ig ra li in  prem alo  živeli na 
odru.

V endar pa je , k lju b  neka terim  pom anjk
ljivostim  v ig ri in  sceni, s a j je  b ila  s ledn ja  
sila prim itivno, uprizo ritev  vendarle  uspela. 
Spričo tega, k e r  je  dram sk i ansam bel na 
T išini v glavnem ' sestav ljen  iz tam k ajšn jih  
u čite ljev , je  pričakovati, da se bodo v p r i
hodnosti lo tili m alo težjih  del, na p r. C an
k a r ja , G ogolja in  drugih , sa j se tako  ob
činstvo samo vzgaja. Tudi sceno bi kazalo 
drugič izbo ljša ti, so j se bodo sedaj tudi 
denarno  opomogli (vstopnice so b ile  so raz
m erno d rage  ‒  60 in 80 d in). M. E.

Zadružniki v Presiki želijo zajemati iz kulturnega
studenca

V in ičarji v P resik i in okoliških vaseh 
n iso vse de osvoboditve mogli m isliti na 
k u l turno delovan je . Tam, k je r  je  sedaj zelo 
lepe u re jen a  p rosvetna  dvorana, je  bila 
ta k ra t s tiskaln ica  tu jeg a  k ap ita lis ta . Bivši 
izkoriščevalci slovenskega ž iv lja  niso p r i
voščili in dali v in ičarjem  p rav  nobenih 
možnosti za izobraževalno  delo. To je  bil 
končno tud i n jihov  sm oter, s a j so lahko iz
ko rišča li le  neuke in  slabo izobražene lju d i.

Po osvoboditvi pa je  tud i za te  n a jb o lj 
izkoriščane delavce napočila nova doba. Že

le ta  1946 so si ustanovili svojo v inogradn i
ško obdelovalno zadrugo, k i se je  v desetih  
le tih  obsto ja  p rav  dobro  razv ila . V tem  časa 
so delavci obnovili čez 45 ha v inogradniških 
nasadov in vložili mnogo tru d a  v to o p ra 
vilo.

Po osvoboditvi pa niso samo obnav lja li 
nasadov. O dločno so se zavzem ali tu d i za 
vzgojo takega človeka, k i ne bo videl več 
sam o svojega prim itivnega dela  in bornega 
ž iv ljen ja , m arveč bo našel tud i dovolj časa

za napredno  kn jigo , za delovan je  na odru. 
v pevskem  zboru in drugod.

T ako j po osvoboditvi so zadružn ik i p re 
u red ili nekdan jo  stiskaln ico  v prosvetno 
dvorano, v k a te ri je  dovolj p rosto ra za Čez 
400 lju d i. V n je j  so im eli že celo vrsto  
ku ltu rn ih  p rired itev  in  nastopov. Posebno 
ak tivno  je  sodelovala m ladina. Tudi tam bu
rašk i zbor in pevska skup ina  im ata za 
sabo že v rsto  nastopov na domačem odru.

Da pa bi prosvetno  poslanstvo  še bo lj 
oživelo, so si delavci na pobudo sind ika lne  
podružnice ustanovili svo je društvo  Svoboda. 
V n jo  se je  dosedaj včlanilo  že čez 70 d e 
lavcev. D ruštvo  bo im elo igra lsko  družino, 
tam burašk i in pevsk i zbor, šahovsko sek 
cijo , sekcijo  za splošno izobraževan je, kn již 
nico itd . N a je sen , ob zak ljučku  dela  v 
v inogradih , nam enijo  p rire d iti bogat in  p e 
s te r  k u ltu rn i program . D ruštvo bo sk rbelo  
tud i za m ladino in p io n irje . V n jem  lahko 
srečam o več ak tivn ih  članov razn ih  sekcij, 
k i so delovale že več le t in im ajo  za sabo 
lepe  izkušn je.

Novemu društvu  Svoboda v P resik i že 
limo, da b i bilo  p rava  tribuna  za izobra
ževan je  lju d i na podeželju , do bi k a r  n a j
bo lj uspešno k lesa lo  lik  novega človeka in 
širilo  njegovo duševno obzorje .

Ivan Muhič

GRAD
N abira lna  ak c ija  za občinsko knjižnico  

j e  p r i k ra ju . Z brali so pet tisočakov. N a j
več so darovali: d r. Lukm an, u č ite lj Č er
neka , Ivan Kolenc in A lojz F legar. Njim 
kako r tudi ostalim  darovalcem  isk rena  hva
la , s a j so darovali za n ek a j ku ltu rnega, za 
k n jig e , k i bodo p rivab ile  v kn jižn ico  še 
več hvaležnih  bralcev . -n

LJUTOMER
V ljutomerskem okraju je dobro 

vpeljana preventivna služba v zo
bozdravstvu; sproti ugotavljajo gni
lobo in obolenja zobovja, kar je 
zelo važno. V Ljutomeru so že usta
novili ambulanto za šolske otroke; 
v njej brezplačno zdravijo zobovje, 
neglede na premoženjsko stanje 
otrokovih staršev. Dosedaj je bilo 
pregledanih čez 4500 otrok. Z akcijo 
pa še vedno nadaljujejo.

V zadnjem času so pregledali tu
di več vodnjakov na podeželju — 
zlasti šolskih. V Bučkovcih so ugo
tovili, da šolski vodnjak še zdaleč 
ne odgovarja higienskim in drugim 
potrebam. Treba ga bo očistiti in 
popraviti, zato bi potrebovali okoli 
20 tisočakov. Občinski ljudski od
bor pa nima pri roki toliko sred
stev, da bi ga spravil v uporabno 
stanje; zato morajo učitelji in učen
ci hoditi po vodo kakih 150 m daleč.
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KATASTER
dokument pravičnosti in osnova za gospodarstvo

Že v p red zad n ji š tev ilk i našega lista  
sem  poročal o tem , za k a j in  čemu je  po
t reben k a ta s te r , to k ra t pa nam eravam  našo 
javnost obvestiti o poteku m eritev . Menim, 
da bo to zanim alo slehernega km etovalca; 
s a j m eritve segajo  ali pa še bodo segale 
tudi na njegovo posestvo.

Inžen ir tov. B ranko M akarovič mi je  z 
veseljem  dal po trebne podatke, vse zato, da 
b i se sleh e rn i km etovalec spoznal z delom 
m erilcev  in jim  lahko  tud i uspešno po
m agal.

N a jp re j malo raz lag e!
Da bi določili pravično in zanesljivo  

o snovo za obdavčen je in  p ravno  podlago 
glede posestnega s tan ja , o p rav lja jo  v n e 
k aterih  p rekm ursk ih  vaseh nove tehnične 
m eritve .

S tari k a ta s trsk i n ačrti so že zastare li in 
slab i. V p rihodn jih  le tih  jih  bo treba  na 
novo izdelati.

Razum ljivo je , da so tehnična dela za 
izdelavo načrtov  zelo obširna in tudi d raga. 
S tro šk e  pa hočejo zm anjšati, zato je  Inšti
tu t za geodezijo  in fo togram etrijo  — IGF — 
v L jub ljan i predv idel nove metode, ki jih  
p r i nas p rv ič  ovajam o.

Eno osnovnih načel v geodeziji je :  vsa
ko m eritev  večjega obsega je  treb a  oprav iti 
z  velikega na malo!

Za izm ero parcel (deli posestva), posest
n ih  m eja in drug ih  ob jek tov  je  treb a  n a j
p re j razviti trigonom etrično mrežo. To je  
m reža trigonom etričnih  točk, ki so postav
ljen e  na v išinskih točkah tako, da je  moč 
v ideti od ene točke do druge. Razdalja med 
n jim i znaša od 1 do 4 km. O značene so z 
be lim i signali ali p iram idam i. Ce vse vidne 
sosedn je trigonom etrične točke med seboj 
povežemo, potem dobim o mrežo triko tn ikov .

Do takšne  m reže se je  v ravninskem  
p re d e la  P rekm urja  zelo težko dokopati. Za
vese  posam eznih sadovnjakov, dreves in go
zdov (p rirodne ovire!) onem ogočajo m edse
b o jn o  vidnost trigonom etričnih  točk. Po
tre b n a  bi bila velika izsekavan ja  d reves v 
ravn ih  pasovih skozi gozdove in g rad n ja  vi
sokih  opazovalnih piram id .

Da bi se temo izognili, je  IGF p red 
v idel tako  im enovano precizno (natančno) 
poligonom etrijo . Po te j metodi zelo natanč
no m erijo  dolžine s  pomočjo posebnih žic 
in  m e rjen ja  kotov. S tovrstno  m eritv ijo  
lah k o  p rem ostijo  tudi več je  gozdne predele 
(sicer na škodo gospodar ja ,  ka terem u pa 
OLO povrne škodo v sk ladu  z obstoječim i 
zakonskim i predp isi). Taka natančna trigo 
nom etrična m reža nadom ešča že p re j ome
n jeno vrstn ico . Po običajn ih  m etodah v k lju 
čijo  v to m režo tndi poligonsko mrežo, ali 
z dragim i besedam i: m reža trigonom etričnih  
točk se zgosti še z m režo poligonskih točk. 
Poligonske točke so norm alno oddaljene  ena 
od d ruge od 100 do 200 m etrov in razpo re
je n e  tako , da lahko od n jih  odm erijo  vse 
parce le , m ejn ike , o b jek te  (predm ete, hiše, 
hleve . .  .). Po po treb i zgostijo  poligonsko 
m režo še z lin ijsko  mrežo.

Vse m reže — trigonom etrična, poligon
ska , lin ijsk a  — služijo  le kot nekakšno 
ogrod je , na katerem  slon ijo  m eritve d e ta j
lov (parcel, m eja, ob jek tov). P red  d eta jlno  
m eritv ijo  m orajo  b iti obeležene vse m ejne 
točke z m ejnik i in količk i (z napisanim i 
podatk i la stn ika).

Vsaki d e ta jln i točki (m ejn ik , vogal hiše, 
og ra je) ob iča jne  k lasične (ločitvene) m eto
de d e ta jln e  m eritve p ripada  več štev il. 
S pom očjo teh  štev il in p re raču n av an ja  se 
nam is te  točke p rik aže jo  v načrtu . To je  
s ila  do lgo trajno  in obširno  delo. Zato je  
IG F predv idel tako  im enovano fo togram e
trično  m etodo m eritve . Ta m etoda je  poseb
no p rik ladna za ravn insko  P rek m u rje , k e r  
jo  je  mogoče izvaja ti s pom očjo enostav
nejših  apara tov . Osnova te j m etodi so fo

tografsk i posnetk i z le ta la . Iz posnetka sc 
da razb ra ti le one podatke, k i so na njem  
ugotovljeni. K er m ejn ik i norm alno niso 
vidni, jih  je  treba  p red  s likan jem  označiti. 
Naši km e tje  iz D okležovja in Ižakovec so 
j ih  posuli s posebnim  belim  peskom.

M imogrede om enjeno: posnetek, na k a 
terem  so upodobljene m ejne točke, ima od
lično dokum entarno  v rednost glede posest
nih m eja. Na slik i upodobljen  m ejn ik  ni 
obrem enjen  z m eritveno a li r a čunsko na
pako.

Vse ono. k a r  na posnetk ih  ni vidno 
(n. p r. parce lizacija  v gozdovih, gosto za
zidani kom pleksi, nevidne m ejne točke itd.) 
je  treb a  dopolniti s posebnim i p rilagod itva
mi k lasičnih metod.

Tudi za fo togram etrično metodo m eritev 
je  po trebna posebna m reža prosto rn insko  
določenih in tako  im enovanih oslonilnih 
točk. To m režo p red stav lja  na poseben n a 
čin razpo re jena  in zgoščena mreža trigono
m etričn ih  točk ali točk p recizne poligono
m e trije . O slonilne točke služijo  za o rie n ta 
cijo  in m edsebojno povezavo le ta lsk ih  po
snetkov.

V bistvu se vse te ren sk e  m eritve sesto
ji jo  iz m e rjen ja  razd a lj, kotov in višin.

R azum ljivo je , da so v narav i v ečk ra t za 
p rek e  za take  m eritve, zato je  po trebno 
pogostokrat posekati drevesa, grm ovje in 
podobno. Suj brez tega m eritev  ni mogoče 
op rav iti. 

Ing. M aka rovič pa tako le sve tu je  p r i
zadetim  posestnikom :

»P reteklost nam je  že večkra t pokazala, 
da so bile p rav  m eje povzročitelj mnogih 
Sporov, sovraštev  in včasih celo nesreč. Ti 
spori se še zm erom p o ja v lja jo , ko se je  
tre b a  odločiti za nove m eritve . O pozoril bi 
rad  p rizadete lastn ike  na to, da je  bo lje  
ohran iti dobre p r ija te ljsk e  odnose do svojih  
sosedov, kot pa jih  trm oglavo k a liti za 
brezpom em ben košček zem lje. Z dobro vo
ljo  in poštenjem  obeh stran i je  mogoče 
vsak spor rešiti b rez sodišča. V sekakor pa 
naj oni, ki n im ajo  dovolj dobre volje  zn 
p r ija te ljsk o  poravnavo spora, ne ov ira jo  
izvršitve zd a jšn jih  tehničnih  m eritev . V ta 
kih p rim erih  lahko rešu je  spore samo so
dišče.«

Ko bodo novi k a tas trsk i n ačrti izdelani, 
bodo dani na ogled vsem km etovalcem . Čas 
ogleda bo o b jav ljen . Če pa se bodo v na
črtih  po jav ile  k ake  neprav ilnosti, se bodo 
prizadeti lahko pritožili. Rado Meglič Tak je pogled na Bistrice v Prekmurju — iz višine 3000 metrov

Kaj smo videli in doživeli na Zadružnem posestvu v Šalovcih
Sončnega jutra smo se na dveh 

tovornih avtomobilih odpeljali na 
Goričko. Moram takoj povedati, da 
smo bili v glavnem zbrani sadjarji 
iz raznih krajev Prekmurja. Tja nas 
je poslala Okrajna zadružna zveza 
na ogled zadružnega gospodarstva v 
Šalovcih. Obetal se je lep dan, mi 
pa smo bili polni pričakovanja. Zato 
je vladalo med nami veselo razpolo
ženje kljub obilnemu prahu, ki smo

ga požirali. Še stari Hribar je s svo
jimi, od škropiva rumenimi brki za
dovoljno objemal škropilnico. No. 
kaj bi vam pravil. V Šalovce smo 
prispeli čez goričke klance.. .  kot 
da bi pihnil! 

SADOVNJAK. DA MU NE VIDIŠ 
KONCA

Po kratkem kramljanju pred ša
lovskim zadružnim domom, ki je 
prav gotovo med največjimi v Slove
niji (zato so ga menda tako dolgo 
gradili), smo jo ubrali čez šalovske 
senožeti v Budince. Pravzaprav si 
nismo mogli predstavljati, kako je 
mogoče na tem razkosanem svetu, 
posejanem z malimi njivicami in 
skromnimi kmetijami, urediti tako 
lep nasad, kot ga ima zadružno go

spodarstvo v Šalovcih. U pravnik, ki 
nas je sprejel pred sadovnjakom, 
nam je povedal, da so bile tu pred 
tremi leti številne njivice vaške 
skupnosti. Na njih je zraslo komaj 
za životarjenje. »Tu boste imeli figo, 
ne pa nasad,« je bilo slišati tisto le
to, ko so urejali prvi hektar sadov
njaka. No, sedaj po treh letih, ko so 
se drevesa lepo , razbohotila in ko'

obetajo breskve prve plodove, misli
jo drugače. Vedno več jih je, ki pri
hajajo na ogled sadovnjaka. »Bo ro
dilo, bo! « pravijo,- po -tihem pa pre
mišljujejo, kako bi si tudi oni ure
dili novi nasad. To in še marsikaj 
drugega nam je povedal prijazni 
upravnik.

Mi pa smo občudovali dolge vrste 
lepo negovanih jablan in breskev in 
si mislili vsak zase, kot tisti kmetje 
v Budincih, da bi se dalo kaj takega 
urediti tudi o Lendavi, Rogaševcih, 
Mačkovcih, Dobrovniku. Gradu in 
po drugih krajih Prekmurja. Seveda, 
zvrhana mera volje je potrebna in 
pa — strokovno znanje.

Na cerkvenem stolpu v Dolencih 
je ura pravkar udarila poldne, ko 
smo se ponovno podali na avtomo
bile. Potem pa je šlo po razdrapanih

ilovnatih klancih kot veter — v Če
pinec. Tamkajšnji zadružniki so nas 
namreč gostoljubno povabili na ko
silo, katerega smo bili po naporni 
hoji tudi že potrebni. Čepinčani, to 
so vam tiči! Zadružni dom so si ure
dili tako, da ga je veselje pogledati. 
Če bi pred leti pokukal v vas, bi 
našel tam, kjer stoji sedaj zadružni 
dom. cesto in jarek. Danes je v za
družnem domu trgovina, kino, go
stilna, uradi, sedež množičnih orga
nizacij. skratka: vse, kar utriplje v 
tej gorički vasici!

MED ZADRUŽNIKI V ČEPINCIH
Med kosilom je prišel med, nas 

tudi Koloman Korpič, tisti, ki ima 
največ zaslug za razgibano zadružno 
življenje v Čepincih in še marsikje 
drugod. No, on nam je povedal mar
sikaj zanimivega.

Zvedeli smo, da bo Okrajna za
družna zveza s pomočjo okraja tudi 
letos sadjarjem, ki obnavljajo svoje 
sadovnjake, zvesto stala ob strani. 
S pomočjo — na 1 hektar nasada 
20 tisočakov — si bodo lahko kmetje 
nabavili sadna drevesca, pa še za 
umetna gnojila jim bo ostalo. Pomo
či pa bo deležen le tisti sadjar, ki bo 
upošteval strokovne nasvete kmetij
skih strokovnjakov in obnovil pred
pisane površine zemlje. V tem pogle
du je treba pohvaliti sadjarje v Ku
štanovcih. Združili so se in s skup
nimi napori obnovili tri hektare sa
dovnjakov. Sicer pa Kuštanovčani 
niso edini, ki so se lotili obnove po 
novem načinu. Lani je bilo v okraju 
obnovljenih 37 hektarov, letos pa na

meravajo obnoviti celo 50 hektarov 
nasadov. Če k temu prištejemo tudi 
tistih 5000 sadik, ki so jih kmetje 
lani posadili, smo lahko s uspehi še 
kar zadovoljni.

Lani smo imeli v Pomurju dobro 
sadno letino. Kmetje so si pripravili 
dovolj pijače, poleg tega pa so pro
dali sad ja za 250 milijonov dinarjev. 
Samo kmetijske zadruge v Prekmur
ju so od sadjarjev odkupile čez 7780 
ton sadja. Letos sicer ne pričakujejo 
takšne letine, kot je bila lani, nekaj 
pa bo vseeno dohodkov od sadja.

NAZAJ V ŠALOVCE IN — 
DOMOV...

Nazaj grede smo si ogledali le
tošnji nasad jablan in breskev v Ša
lovcih. Tudi tu bomo čez kakšno leto 
videli podobno sliko kot v Budincih. 
Drevesca so lepo odgnala prve listi
če. Iznajdljivi zadružniki so med 
drevesne vrste posadili krompir. Če 
bo dobro obrodil, bodo lahko z iz
kupičkom poravnali vse stroške ob
nove. »Težave so, težave, zato mora
mo dobro gospodariti na zemlji,« so 
nam rekli zadružniki. Gospodarstvo 
nima primernih poslopij, kar mu po
vzroča nemalo težav. Lani so zgra
dili svinjak za 20 glav. v bližnji bo
dočnosti pa nameravajo graditi go
veje hleve. Tako bodo korak za ko
rakom prilezli na zeleno vejo.

Sonce se je že globoko nagnilo, 
ko smo se poslovili od prijaznih Ša
lovčanov in se odpravili proti domu.

-st-

Novi, strnjeni na
sad jablan in bre
skev v Budincih 
— last zadružnega 

gospodarstva 
Šalovci.

Z A J E C  S T R E M I  N O G A M I

P o se s tn ik  E rn e s t  J a k iš a  iz M o 
t v a r j e v e c  re d i tu d i  d o m ač e  z a jc e . 
Im a  j ih  o k ro g  p e tn a js t .  Z e n im  iz 
m ed  n j ih  se  j e  le p o  p o ig ra la  n a r a 

v a ;  im a  n a m re č  t r i  noge, eno  sp re 
d a j  in  d v e  z a d a j .  Č e n e  v e rja m e te , 
si z a jc a  la h k o  o g led a te . G ospodar 
v a m  g a  b o  ra d e  v o lje  p o k aza l. J.

Vanek Šiftar:

KAKO BOMO DEDOVALI
(N a d a lje v a n je  2)

Zakon o dedovanju pa je še prav 
posebej zaščitil življenjsko in de
lovno skupnost družine odnosno 
članov, s katerimi je zapustnik ži
vel in ki so mu pomagali pri delu. 
Toda o tem še kasneje.

V dedovanju so načeloma s tem 
zakonom izenačeni nezakonski otro
ci z zakonskimi; po ustavnem na
čelu, da imajo starši do otrok, ki 
so rojeni izven zakona, iste obvez
nosti in dolžnosti kakor do zakon
skih. Doslej je veljalo v dedovanju 
le načelo, da so nezakonski otroci 
dedovali samo po materi in njenih 
sorodnikih in vsi ti pa obratno. Pri 
ureditvi dedovanja nezakonskih 
otrok je zakon ločil, ali je oče pri
znal svojega otroka (n. pr. pred ma
tičarjem, v oporoki), z njim živel, 
ga vzdrževal ali na podoben način 
priznal svoje očetovstvo. Drugačno 
stališče pa je v primeru, če je bilo 
očetovstvo dokazano v očetovski 
pravdi. V prvem primeru ni dejan
sko nobene razlike med zakonskimi 
in nezakonskimi otroci in zato de
dujejo taki nezakonski otroci, ka

      tere je njihov oče priznal za svo
      je, enako kot zakonski otroci. "V 
      zadnjih letih je bilo sorazmerno že 

precej primerov, da so očetje pri- 
        znavali očetovstvo brez pravd, kar 

pravzaprav kaže tudi na porast za
vesti in deloma tudi na globlji mo
ralni odnos med moškim in žensko. 
V primeru, kjer je očetovstvo ugo
tovljeno s sodno odločbo, pa dedu-

i  jejo nezakonski otroci le po očetu 
(nikdar ne po njegovih sorodnikih) 
in obratno, deduje zapuščino neza
konskega otroka njegov oče brez 
očetovih sorodnikov. Tako dedova
nje pa velja seveda le za primere, 
o katerih so izdala odločbe o oče
tovstvu sodišča FLRJ. V bivši Ju
goslaviji sodišča niso toliko kot se    daj isk ala, kdo je res otrokov oče; 

      B i l o  je na primer že dovolj, da je

osumljeni imel razmerje z otrokovo 
materjo v času 180 do 300 dni pred 
porodom. Sodišča niso iskala ma
terialne resnice, ali pa se sploh ni 
smelo, kot na primer v Srbiji, iskati 
očeta nezakonskemu otroku. Izpol
nitev tega ustavnega načela bo brez 
dvoma tudi vplivala na »brezskrb
nost nekaterih«.

V dedovanju so posvojenci pred
vsem z ozirom na svojo »sorodstve
no zvezo« s posvojiteljem v glav
nem izenačeni z nezakonskimi otro
ci, katerim je oče »najden« v prav
di — vendar pa se pri njih pravi
ca dedovanja ureja še posebej s 
pogodbo o posvojitvi.

Kako pa se deduje? Pri tem no
vi zakon ni vnesel nekih posebnih 
novih določil. Deduje se lahko na 
podlagi zakona in na podlagi opo
roke (testamenta) — novost je pač 
v tem, da je odpravljena dedna po
godba, ki je bila zelo običajna pri 
nas. Zakonca sta si pred sklenitvijo 
zakonske zveze pogodbeno in ne
preklicno prepustila drug drugemu 
svoje premoženje za primer smrti. 
Taka pogodba je sedaj neveljavna 
in tudi v bodoče jih ne bo možno 
več sklepati, kakor tudi ne pogodb, 
s katerimi bi se kdo zavezal za vse
bino oporoke. Odpravljeno ;e tudi, 
kar je bilo precej v navadi nekoč 
pri veleposestnikih, grofih in moč
nejših družinah, določanje dediču 
dediča (imenovana fidejkomisarična 
substitucija), kar je imelo namen 
obdržati ime in nedeljivost premo
ženja.

Uvodoma je bilo že rečeno, da 
lahko nastopi dedovanje na podlagi 
zakona odnosno oporoke. Oporoka, 
ki je, kot pravijo ljudje, izraz »po

slednje volje« nekega človeka, s ka
tero za primer’ smrti razpolaga s 
svojim imetjem, je v naših krajih 
sorazmerno redek primer delitve 
zapuščine. Večina jih umre brez 
oporoke, kar mnogokrat kaže na 
težke odnose v družini. Pokojnik se 
boji izraziti svojo »poslednjo voljo«, 
da se ne bi komu zameril še za 
življenja, pa so še tudi primeri stra
hu in misticizma, da ga njegovi de
diči ne bi kleli v grob in zato pre
pusti svojo zapuščino dedičem, ki 
se po njegovi smrti naj trgajo za
njo, kakor vedo in znajo. Deloma 
je tudi vzrok, da je malo oporok, 
v tem, ker ljudje sorazmerno malo 
vedo o vseh nujnih in potrebnih 
določilih, ki jih mora vsebovati opo
roka, da je veljavna. 

Ko ni torej oporoke ali pogodbe 
(pogodba o dosmrtnem preživljanju 
ali pogodba o izvršitvi in razdelitvi 
premoženja za časa življenja), na
stopi zakonito dedovanje, kar po
meni, da je zakon določil red de
dovanja kakor tudi osebe, ki so 
dediči po zapustniku, in jih z ozi
rom na sorodstvene zveze z zapust
nikom razdelil v dedne razrede. Za
konito dedovanje nastopi seveda tudi 
v primeru, kadar zapustnik ni z opo
roko ali s pogodbo razdelil svojega 
imetja v celoti. Kako se vrstijo ded
ni redi in dedujejo po zakonu, smo 
že omenili. Vsekakor pa je potreb
nih še nekaj besed o oporoki. Opo
roko lahko napravi vsakdo, kdor je 
sposoben za razsojanje in je že do
polnil 16 let starosti. To predvsem 
iz principa, da s tem letom oseba 
že prosto razpolaga s svojimi do
hodki, in se že menja odnos med 
starši in otroci. Sposobnost za raz

so je n je  je  la h k o  tu d i  ska ljena , na 
p r im e r ,  d a  j e  b il  o p o ro č ite lj  (ose
b a , k a te r e g a  » p o s le d n jo  voljo«  vse
b u je  o p o ro k a ) z g ro ž n jo  a li  s silo 
p r i s i l je n ,  d a  n a p ra v i  oporoko , ali 
če  j e  do  n je g o v e  o d lo č itv e  prišlo  
z a r a d i  z v ija č e  a li  d a  j e  b il  v zmoti. 
K a d a r  j e  sp o so b n o s t za  ra z so ja n je  
s k a l je n a ,  j e  o p o ro k a  n e v e lja v n a , se
v e d a , če  z a h te v a  n je n o  ra z v e lja v i
te v  o se b a , k i im a  n a  tem  p rav n i 
in te r e s  in  to  la h k o  z a h te v a  v roku 
e n e g a  le ta ,  k o  j e  z v e d e la  za vzrok 
n e v e l ja v n o s t i  o p o ro k e , to d a  tu d i ta  
p r a v ic a  u g a sn e  v  10 le t ih  po raz
g la s itv i  o p o ro k e .

M ed l ju d m i j e  b ila  d o s le j m no
go u p o r a b l je n a  u s tm e n a  oporoka, 
k a te r e  p ra v ilo m a  ta  z ak o n  več  ne 
d o v o l ju je .  T o  p a  iz  ra z lo g a , k e r  ta 
k a  »o p o ro k a«  n i b i la  v e rn o  re p ro 
d u c ira n  iz ra z  z a p u s tn ik o v e  volje .

Z ak o n  o d e d o v a n ju  p o zn a  več 
v rs t  op o ro k e , in  s ice r: lastnoročno, 
p ism e n o  o p o ro k o  p re d  p riča m i, sod
no  o p o ro k o  in  u s tn o  oporoko , ki 
jo  j e  p a  m o žn o  n a re d i t i  le  v iz red 
n ih  ra z m e ra h . L a s tn o ro č n o  oporoko 
n a p iš e  in  p o d p iše  o p o ro č ite lj  sam, 
in  z a n jo  n i n iti  n u jn o , d a  v  n je j  
n a v e d e  d a tu m , k d a j  jo  je  nap isal 
a li  k o r is tn o  p a  je ,  če  g a  n av ed e , da 
se  z n a  v p r im e ru  v e č ih  o p o ro k  čim 
to čn e je  p re so d iti ,  k a te ra  je  po
s le d n ja .

P ism e n a  o p o ro k a  p re d  dvem a 
p r ič a m a  j e  v  te m , d a  o p o ro č ite lj 
p r e d  d v e m a , p r i  d e d o v a n ju  n e p riz a 
d e tim a  o seb am a  - p rič a m a , podpiše 
o p o ro k o , k i  m u jo  j e  n e k d o  sesta
v il in  ob  p o d p iso v a n ju  iz ja v i opo
ro č ite l j  p r e d  p r ič a m i, d a  je  to , k a r  
p o d p isu je , n je g o v a  o p o ro k a . P rič i 
te d a j  p o d p iš e ta  o p o ro k o  b re z  tega,

V Tropovcih sm o si 
im eli kaj povedali
Spričo razn ih  neprav ilnosti je  k il p ri 

nas sk lican izredn i zbor volivcev. Navzoča 
s ta  b ila  tudi predsedn ik  in ta jn ik  občine.

P rav  niso rav n a li p ri popisu k rav , k i so 
jih  pripuščali k  b iku. Popisovalec je  zabe
ležil le 80 glav, v resnic i pa jih  je  bilo 120. 
Na pobudo p redsedn ika  občine je  večina 
zb ran ih  sk len ila , da je  treb a  popis ponovno 
op rav iti. Za to  so bili p redvsem  mali km et
je ,  k i so že p rv ič  dali popisovalcu resnične 
podatke. Tem a sklepu pa so se zoperstav 
lja li več ji km e tje , češ da posam eznik nim a 
nobenih koristi od p ravilnega popisa. Eden 
izmed navzočih je  celo javno  povedal, na j 
nanovo določeni popisovalec ne stopi v n je 
gov hlev, k e r  nim a tam  k a j isk a ti. Vse 
kaže, da občina ne m ore reš iti tega p rob le 
ma, čeprav  navzoči volivci še vedno v z tra 
ja jo  p ri svojem  sklepu.

Lani je  voda p rep lav ila  naše vaške tra v 
n ike . Seno in otavo z n jih  p ro d a ja jo  vedno 
na lic itac iji. Kupci so ponavadi m ali km et
je , ki so lan i b la tno  travo tud i očistili, zato 
pa jim  je  bilo ob ljub ljeno , da bodo dobili 
o tavo bo lj  poceni k o t s ice r. To se je  tudi 
zgodilo na jav n i lic itac iji ob navzočnosti ob 
činskega odborn ika . Čez n eka j časa pa so 
na občini razg lasili, da je  ta  p rodaja  raz
v e lja v lje n a  in da bodo m orali kupci več 
p lačati za otavo. P redsedn ik  občine še zdaj 
v z tra ja  p r i te j zahtevi, čeprav  bi to  lahko 
b ili dosegli že na lic itac iji, če so že hoteli 
požreti p rvo  obljubo. Zaka j  bi se pustili k a r  
tako  voditi za nos!

Za odtočne ja rk e  so tudi kup ili take  be
tonske cevi, k i ne o dgovarja jo  našim  te 
renskim  razm eram . Škodo je  ka jp ad a  u t r 
pela  vsa skupnost v občini.

N aši volivci zahtevajo , da občinski mož
je  ta k e  napake odp rav ijo , s ice r si ne bodo 
pridob ili ponovnega zaupan ja  med njim i.

G. J .
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da bi poznale vsebino oporoke in 
po možnosti pri svojem podpisu 
oporoke pristavita, da se podpisu
jeta kot oporočni priči.

Kvalitetno - najboljša pa je brez 
dvoma sodna oporoka, ki jo sestavi 
sodnik po oporočiteljevi izjavi. Ko 
je oporoka sestavljena, jo oporoči
telj prebere in podpiše, na kar sod
nik s svojim podpisom potrdi, da 
da je oporočitelj v njegovi navzoč
nosti prebral oporoko in jo pod
pisal tako, kot je napisana. V pri
meru, da oporočitelj ne zna brati, 
sta potrebni dve priči, ki pa razu
meta jezik, v katerem je sestavlje
na oporoka. Sodišče sestavi sodno 
oporoko tudi izven sodnih prosto
rov, seveda na željo in stroške opo- 
ročitelja.

Ustno oporoko napravi oporoči
telj pred dvema pričama in jo je 
možno napraviti le tedaj, če zaradi 
izrednih razmer ni mogoče napra
viti pismene oporoke na eden iz
med navedenih načinov. Kot izredne 
razmere so n. pr. velike poplave ipd. 
Toda taka oporoka velja le trideset 
dni po prenehanju razmer, v kate
rih je bila napravljena. Osebe, ki 
so bile pri taki ustni oporoki kot 
priče, morajo brez odlašanja zapi
sati oporočiteljevo izjavo in jo čim
prej izročiti sodišču ali pa p riti na 
sodišče, da jo  tam ponovijo in se 
zapiše v obliki zapisnika. Kot pri
če pri pismeni oporoki so lahko le 
polnoletne, pismene osebe, a pri 
sodni oporoki pa morajo priče po
leg že navedenih lastnosti še razu
meti jezik, v katerem je oporoka 
napisana. Priča ne more biti tista 
oseba, ki bi prišla v poštev kot de
dič, niti sorodniki, niti zakonci teh 
oseb. Neveljavna so namreč dolo
čila oporoke, s katerimi se kaj za
pušča sodniku, ki je na primer se
stavljal oporoko, pričam, ki so so
delovale pri oporoki ali prednikom 
teh, potomcem, bratom, sestram

ter zakoncem teh oseb.Na tak na
čin se hoče izogniti kakršnemu koli 
dvomu o verodostojnosti pismene 
oporoke. Pri ustni oporoki so za 
izjemo z ozirom na razmere, v ka
terih je sestavljena, lahko tudi pri
če osebe, ki ne znajo brati in ne 
pisati.

Z oporoko določi oporočitelj svo
jega dediča, lahko enega ali več, 
poleg tega pa lahko zapusti eno 
ali več določenih stvari ali kakšno 
pravico neki določeni osebi, ali pa 
naloži dediču ali kaki drugi osebi, 
kateri kaj zapušča, naj iz tega, kar 
prejme kot dediščino, da kakšno 
stvar določeni osebi (na primer, da 
mora koga oskrbovati, dati- komu 
kako vsoto denarja in podobno). V 
oporoki lahko oporočitelj določi, naj 
se zapuščina ali kak del zapuščine 
uporabi za kak, seveda dovoljen 
namen (ustanovitev štipendije itd.), 
odloči tudi o bremenih in podobno.

V oporoki lahko oporočitelj ho
te obide — izpusti kakega dediča 
ali pa mimogrede nanj pozabi. V 
primeru, da ga je hote izpustil, je 
lahko govora o razdedinjenju. Usta
nova razdedinjenja je poznana, če 
je namreč dedič razdedinjen, mu ne 
pripada niti nujni dedni delež. Raz- 
dedinitev pa lahko nastopi, če se je 
dedič s kršitvijo kakšne zakonite 
ali moralne dolžnosti huje pregre
šil zoper pokojnika, po katerem naj 
bi dedoval, če je storil hote kakšno 
hujše kaznivo dejanje zoper pokoj
nika. zoper njegovega zakonca, 
otroka ali njegove starše (na p r i- , 
mer prizadejal jim je hudo telesno 
poškodbo, ni jim preskrbel zdrav
niške pomoči, ko so bili hudo bolni 
itd.), če je storil kakšno kaznivo 
dejanje zoper ljudstvo in državo 
ali če se je vdal brezdelju in ne
poštenemu življenju. Oporočitelj 
mora svoj namen razdedinitve neke 
osebe jasno izraziti v oporoki in 
potem navesti tudi razlog. Za raz

dedinjenega dediča se smatra, kot bi 
umrl pred zapustnikom. Tedaj de
dujejo dedni delež razdedinjenega 
dediča njegovi potomci po določe
nem dednem redu. S tem je zakon 
posebej zaščitil odnose v rodbinah, 
predvsem moralne socialistične od
nose. Poleg tega pa je v zakonu še 
posebej določeno, da lahko postane 
dedno nevreden dedič, kar pomeni, 
da ne more dedovati niti po zako- 
nu niti na podlagi oporoke ali do
biti karkoli na podlagi oporoke. Ne
vreden postane dedič, ki je hote 
vzel ali poizkusil vzeti življenje 
zapustniku, ali ga s silo prisiliti, z 
grožnjo ali z zvijačo vplivati, da je 
zapustnik napravil oporoko, jo pre
klical v celoti ali samo deloma, ali 
dedič, ki je skril ali uničil zapustni
kovo oporoko z namenom, da bi tako 
preprečil njeno izpolnitev, ali pa je 
ponaredil oporoko, ali pa ni nudil 
zapustniku potrebne pomoči, ali pa 
se je pregrešil zoper dolžnost pre
življanja zapustnika. Za nekatere po
murske predele pa pride prav po
sebej kot opomin mladim, da dedna 
nevrednost nastopi: če naš državljan 
pobegne čez mejo z namenom, da 
bi se izognil obsodbi za kako stor
jeno kaznivo dejanje, da bi se s 
pobegom izognil služenju kadrov
skega roka, ali da bi rovaril zoper 
svojo domovino. Na vse primere ne
vrednosti mora paziti sodišče po 
uradni dolžnosti, razen v primerih, 
če se je dedič pregrešil zoper dolž
nost preživljanja, odnosno da ni nu
dil potrebne pomoči zapustniku. Za
pustnik lahko sicer odpusti dediču 
dejanja, zaradi katerih bi nastopila 
nevrednost, kar mora seveda izra
ziti bodisi v posebni listini ali na 
kak drug način in tedaj posledice 
nevrednosti prenehajo: toda nikdar 
pa ne more zapustnik svojemu de
diču odpustiti bega čez mejo in v 
teh primerih sodišče pazi ob nave
denih pogojih, da taka oseba ne

more nastopati kot dedič odnosno 
ničesar dobiti po zapustniku.

V primeru, da je zapustnik iz
pustil kakega dediča iz kakih raz
logov, ki niso vzrok za dedno ne
vrednost ali pa da ga ni razde
dinil, ima tedaj tak dedič pravico 
do nujnega deleža in tak dedič se 
imenuje nujni dedič. Pri tem je 
treba omeniti še to, če je oporoči
telj pomotoma izpustil kakega de
diča, ima vedno pravico, da po
pravi svojo oporoko s tem, da na
pise dodatno ali pa celo novo opo
roko. Nujni delež je v tesni zvezi z 
ustanovo oporoke. Zakon daje z 
nujnim deležem posebno varstvo 
določenemu krogu zakonitih dedi
čev in to predvsem osebam na osno- 
vi krvnega sorodstva in osebne bli
žine dediča in zapustnika in delo
ma upošteva tudi socialni položaj 
posameznega dediča. Kot nujni de
diči nastopajo predvsem pokojni
kovi potomci, posvojenci pokojnika 
in potomci teh. starši pokojnika, 
zakonec pokojnika in, v kolikor so 
nezmožni za delo in nimajo potreb
nih sredstev za življenje, pa pride
jo v poštev še drugi pokojnikovi 
predniki ter bratje in sestre. Nujni 
delež potomcev, posvojencev in po
tomcev teh ter zakoncev znaša po
lovico, a vseh drugih eno tretjino 
tistega deleža, kot bi ga dobil vsak 
izmed njih po zakonitem dednem 
redu. Nujni delež je tisti del za
puščine, s  katerim zapustnik ne mo
re prosto razpolagati. Če so na pri
mer nujni dediči prikrajšani pri 
svojem nujnem deležu, imajo pra-  
vico zahtevati zmanjšanje oporoč
nih deležev kakor tudi daril, s ka
terimi je bil prikrajšan njihov nuj
ni delež. Če je oseba, ki ima pra
vico do nujnega deleža, prezadol
žena ali pa je zapravljiva, potem 
sme oporočitelj v oporoki odrediti 
njegov nujni delež v korist njego
vih potomcev. (Se nadaljuje)

Kako začeti na polju - po toči
Prepričani smo bili, da bo letos 

povsod dobra letina, toda napravili 
smo račun brez krčmarja, kajti 
17. junija je uničila toča dobršen 
del letine na področju občinskih 
ljudskih odborov Grad, Kuzma, Ro
gaševci in Mačkovci.

Na polju so trpela najbolj žita, 
dalje krompir, fižol in koruza. Žita 
(pšenica, rž, ječmen, oves), ki so v 
celoti uničena, je treba pokositi, 
preorati in zasejati s koruzo. Na
čelno naj velja, da uničene žitne 
posevke pokosimo za krmo in setev 
obnovimo s koruzo - činkvantin ali 
s koruzo za zeleno krmo, s prosom, 
ajdo, grašico in drugim.

Toča zadrži sicer krompir v raz
voju za tri tedne ali celo več, ven
dar ga ne uniči, ker se kmalu opo
more. Krompir se bo obrastel, ven
dar pa priporočamo gnojenje »pod 
list« s hitro delujočimi gnojili (ap
neni amonijski soliter, 75 do 100 kg 
na 1 ha), da bo lahko Čimprej na
domestil uničene poganjke. Krom
pirišča je treba čim bolje obdelo
vati, da tako onemogočimo razvoj 
plevelov. Priporočamo tudi poletno 
saditev krompirja po oljni repici 
ali ozimnem ječmenu okoli 1. juli
ja, če hočemo imeti dobro seme za 
prihodnjo pomlad. V tem primeru 
bomo uporabili letos spomladi po
sajen krompir za prehrano svinj.

V mnogih primerih je uničen 
fižol; tu ni drugega izhoda, kot da 
ga ponovno sadimo. Isto velja tudi 
za buče, paradižnike, paprike in 
kumare, če so popolnoma uničeni.

Koruza je različno trpela: pone
kod je vsa uničena, drugod zopet 
le delno. Ako je prizadeto osrčje 
koruze (docela uničena koruza), po
tem ne kaže drugo, kot njivo pre
orati in zemljo pripraviti za ponov
no saditev. Če je zemlja v dobrem 
strukturnem stanju in le malo za
pleveljena, tedaj je nesmiselno nji
vo ponovno orati, ampak je bolje, 
da koruzo posadimo na njivo, ki 
smo jo površinsko prerahljali s kul
tivatorjem, kolutasto ali členasto 
brano. Koruza hoče zlasti za pozno 
saditev vležano, ne pa na sveže 
prerahljano zemljo. Ako je pri ko
ruzi osrčje še zdravo in če so uni
čeni le listi, se kaj kmalu opomore, 
zlasti če ji gnojimo s solitrom ali z 
apnenim amonijskim solitrom — 
100 kg na ha.

Da ohranimo zdravje listov in 
preostalih plodov, moramo sadov
njake čimprej kombinirano škropiti

proti glivičnim boleznim z 1,5 do 
2 % žvepleno apneno brozgo in pro
ti škodljivcem z 1 % tekočim Pan
takanom. Sadovnjakom tudi gnoji
mo z gnojnico in dodatkom super
fosfata.

Z rezjo kakor tudi z obiranjem 
poganjkov na poškodovanih trsih 
je najbolje počakati nekoliko dni 
(največ 7 do 10 dni), ker se bo v 
tem času pokazalo pravo stanje po
škodovanega trsja in bodo v tem 
času pognala tudi zdrava speča 
očesa.

Glede jesenske setve ozimin naj 
ne bo nihče v skrbeh, ker so pri

znavalne komisije že izločile na po
lju dovoljne količine semenskih žit.

Vsa potrebna semena, krmila, 
zaščitna sredstva in umetna gnojila 
bo v mejah možnosti preskrbelo 
Zadružno trgovsko podjetje »Agro
merkur« v Murski Soboti. Kmeto
valci ob tej nesreči ne bodo pre
puščeni sami sebi, saj je dolžnost 
skupnosti, da jim pomaga na čim 
učinkovitejši način. OLO in OZZ 
potom kmetijske službe, kmetijske 
zadruge in skladi za pospeševanje 
kmetijstva s finančnimi sredstvi, 
bodo nudili prizadetim zadostno 
pomoč. Ing. Lado Jerše

Da bo koruza bolje obrodila  .
Brž ko je koruza začela kaliti — 

v 5 do 8 dneh po normalni setvi — 
moramo polje prebranati z lahko 
brano. To je potrebno zato, da pre
prečimo izhlapevanje dragocene 
vlage, kakor tudi zaradi uničevanja 
plevela, ki se pojavi istočasno s ko
ruzo. Ce je zemlja zelo suha ali pa 
na njej skorja, tako da koruza ne 
more kaliti, ponovno povaljamo po
lje deset dni po setvi z lahkim va

ljarjem z žeblji. Seveda moramo, 
brž ko koruza vzkali, zopet branati.

Če je polje zapleveljeno in se 
je bati, da bo plevel zadušil koruzo, 
moramo zemljo med vrstami čim
prej zrahljati in to plitvo z rahljači 
— 5 do 6 cm globoko.

Redčenje opravimo, ko ima ko
ruza tri liste. Redčimo naenkrat in 
dokončno, ne pa tako, kot je pri 
nas že navada: koruzo namreč red
čijo tako, da poberejo najlepše rast
line za krmo, in vsakokrat le toli
ko, kolikor je rabijo. Dokazano je, 
da ostanejo po takem redčenju na 
polju najslabše rastline. Ker so raz
lične rasti, neenakomerno cvetejo, 
se slabo oprašijo in za 40 odst. 
manj rodijo.

Redčimo tako, da z levo roko 
pritisnemo na zemljo okoli rastline, 
ki jo želimo pustiti, druge pa izru
jemo s kratkim sunkom poševno na 
stran. Brž ko je koruza razredčena, 
jo moramo prvič okopati. To opra
vimo z okopalnikom in sicer 8 do 
10 cm globoko med vrstami, v vr
stah pa z motiko. Mnogi menijo, da 
mora biti prvo okopavanje globoko.

Ker koruza zemlje še ni zasenčila, 
s takim globokim okopavanjem sa
mo pospešujemo izhlapevanje vla
ge. Zato hočemo s prvim okopava
njem samo izpodrezati in uničiti 
plevel, ki koruzi odjeda hrano in 
vodo. Drugo okopavanje opravimo 
tri tedne po prvem. Ce polje ni 
preveč zapleveljeno, mora to zado
stovati. Pri prvem okopavanju, ko 
rastline še niso pognale koreninic

na široko, lahko okopalnik močno 
razmaknemo. Pred drugim okopa
vanjem pa se moramo poprej pre
pričati, kako so se koreninice raz
rasle in kako globoko ležijo. Temu 
primerno naravnamo okopalnik, da 
jih pri opravilu ne posekamo.

S tretjim okopavanjem, ne pa z 
osipavanjem, ki ga izvedemo 10 do

14 dni pred cvetenjem kar najbolj 
globoko, hočemo zemlji dati naj
ugodnejše pogoje za vsrkavanje pa
davin, ki jih bo rastlina potrebo
vala ob cvetenju in tudi pozneje. 
Koruza že sama varuje zemljo pred 
pekočimi sončnimi žarki, zato je to 
rahljanje lahko globlje. Seveda bo
mo okopalnik še bolj stisnili, da ne 
bomo poškodovali korenin.

Pravilno razredčena in oskrbo
vana koruza je mogla že prej v 
svojem tkivu nakopičiti dovolj hra
ne, ki jo bo takoj po cvetenju in 
oploditvi premestila v zrnje. Zato 
se bo skrajšal čas do zorenja. Ce 
pa smo koruzo zanemarili, si bo 
hrano pripravljala šele po cvete
nju, kar bo povzročilo pozno zore
nje. Ing. L. J.

SADJARJI, KMETOVALCI!
Sadne, gozdne in druge rastline 

ogroža nevaren škodljivec — ame
riški prelec (murvin prelec — Hy
phantria cunea).

Nevarne gosenice lahko uničijo 
vse listje. Pazite na zapredke, da 
boste lahko pravočasno odkrili vsa 
legla škodljivca.

Beli ali sivolisasti metulji letajo 
maja in odlagajo jajčeca na spod
njo stran listov (500 do 700 jajčec). 
Iz njih se koncem maja ali v za
četku junija izležejo drobne, močno 
dlakave goseničice, ki se kmalu za
predejo v pajčevinaste zapredke, v 
katerih objedajo listje; včasih obr
stijo drevje do golega.

Ko odrasejo do velikosti 3.5 do 
4 cm, zapustijo zapredke in se za
bubijo v raznih skrivališčih (po 
razpokah in špranjah drevesne 
skorje, v zemlji, pod drevjem, po 
grmovju, živih mejah, plotovih, po 
zidovih itd.).

Iz bub se razvijejo metuljčki 
(prvega poletnega zaroda), ki leta
jo julija, gosenice pa delajo škodo 
v avgustu in septembru.

Če je jesen topla, delajo škodo 
še gosenice drugega poletnega za
roda — vse do oktobra. Škodljivec 
prezimi kot buba.

Kako zatiramo škodljivca?
Odstranjujmo in uničujmo gose- 

ničje zapredke tako, da jih takoj 
sežgemo ali pohodimo.

Za škropljenje okuženih rastlin 
uporabljamo: 2 odst. tekoči Panta
kan. Škropimo z močnim pritiskom, 
da škropivo prodre v zapredke. Po
škropiti je treba vso drevo, poseb
no tedaj, če so se gosenice razlezle 
po drevesu.

Drevje škropimo le ob lepem 
vremenu, pa tudi travo pod drev
jem v obsegu drevesne krone.

KMETOVALCI!
Pridelek krompirja vam vsako 

leto zmanjšujejo virusne bolezni. 
Povzročajo jih virusi, kužne snovi, 
ki jih prenašajo listne uši, pred
vsem siva breskova listna uš.

Najbolj nevarne virusne bolezni 
krompirja so: kodravost, zvijanje 
krompirjevega listja in Črtavost.

Kako preprečujemo virusne bo
lezni krompirja?

1. Samo popolnoma zdrave rast
line dajo zdrav semenski krompir.

2. Po virusni bolezni okužene 
rastline dajo le pičel in slab pri
delek. Zato odstranite že med rastjo 
z. njive vse bolne rastline (cimo in 
gomolje), ko so še komaj za ped 
velike; izločevanje večkrat ponovi
te. S tem onemogočite listnim ušem 
prenašanje bolezni od okuženih na 
zdrave rastline.

3. Škropite ali prašite krompiri
šča s pripravki, ki poleg kolorad
skega hrošča uničujejo tudi listne 
uši (n. pr. Lindan, Pantakan, Pe
pein, bakreni Lindan in slično). 
Z zimskim škropljenjem breskev 
(s škropivi: Rumesan olje, Parapin, 
Rumesan, Kreozan) pa uničimo zim
ska jajčeca sive breskove uši.

4. Semenski krompir večkrat me
njajte. Kupujte le priznan semen
ski krompir od pridelovalcev, ki so 
v času rasti odstranili vse bolne 
krompirjeve rastline. Ing. L. J.

Ali že veste . . .
da je  v M urski Soboti na p la tanah  ne

nadom a ovenelo lis tje , začelo r ja v e ti in  se 
sušiti, ko t da bi ga opalila huda slana.

Vzrok tem u pojavu je  glivična bolezen 
— Gnom onia p la tan i. T a bolezen je  že dav
no znana in opisana. V nek a te rih  le tih  je  
napad m ilejši, v  drugih  hu jši. Posebno pa 
se bolezen razpase ob tra jn i spom ladanski 
vlagi.

Znaki: Kmalu po ozelenitv i se po javijo  
na listih  ob glavnih žilah  več je  ali m anjše 
neprav ilne lise , ki pozneje p o rjav ijo , ke r 
je  stan ič je  izum rlo. Včasih se posuši cel 
lis t in  odpade.

O bram ba: Vse odpadlo lis t je  in obolele 
ve je  je  treb a  tak o j zažgati. D revesa, k i so 
bila močno napadena, v jesen i globoko 
obrežem o v zdrav  les, da tako  zbudimo nov 
in  čim m očnejši poganjek . D revesa z lis t
je m  škropim o z bakrenim i p rep ara ti (ba- 
kreno-apnena brozga, bakreno  apno itd .).

Škropimo sadno drevje 
pravočasno in pravilno

Po ugotovitvah so prav te dni 
nastopili pogoji za okužbo po škr- 
lupu ali fuzikladiju, pa tudi po ka
parju in zavijaču, paradi česar opo
zarjamo sadjarje, da čimprej po
novno poškropijo sadno drevje.

Jablane in hruške je škropiti z 
1 do 2 % žvepleno apneno brozgo 
ali z 0,25  % Cosanom, ki posebno 
dobro učinkuje tudi na jablanovo 
plesen, monilijo ter druge glivične 
bolezni.

Da hkrati zatremo razne škod
ljivce (ameriški kapar, ličinke ja
bolčnega zavijača), dodamo prej 
navedenim škropivom še 1 % teko
čega Pantakana ali 0,20% Lindane 
olja. Ing. L. J.

Strokovnjak 
Okrajne zadružne 

zveze poučuje 
sadjarje o pravil
nem obrezovanju 

breskev

Za sistematičen in organiziran boj proti škodljivcem
Ko te dni pregledujemo krom

pirjeve in sadne nasade, se mora
mo zavedati nevarnosti, ki nam pre
ti od raznih škodljivcev in bolezni 
na kmetijskih kulturah.

Iz preteklosti prav dobro vemo, 
da imamo od ameriškega kaparja 
občutno škodo v takem obsegu, da 
lahko prav mirno trdimo, da smo 
zgubili v zadnjih letih skoraj 40 do 
50 odst. vseh jablan. Škoda ni samo 
v tem, da smo zgubili jablane, tem
več tudi v dejstvu, da je izvoz ja
bolk zelo upadel.

Češpljev, kapar uničuje letno 10 
odst. sadnega drevja. Sneti zmanj
šujejo pridelek pri žitih za 15 odst.,

rje prinašajo veliko škodo žitu. Če 
bi naštevali vse izgube, ki jih pre
trpimo zaradi rastlinskih bolezni in 
škodljivcev, bi prišli do prav goro- 
stasne številke, da sploh ne govo
rimo o izgubljeni denarni vrednosti.

Zaradi tega je edino prav, da že 
začnemo enkrat s sistematičnim in 
organiziranim bojem proti rastlin
skim škodljivcem. Nabavo večjih 
količin raznih naprav ih kemičnih 
sredstev za varstvo rastlin že ures
ničujemo. Pri tem pa mora biti do
bro organizirana tudi kmetijska 
služba, ki mora skrbeti za to, da 
bomo z vso doslednostjo izvajali te
meljni zakon o varstvu rastlin in

da bodo kmetijski strokovnjaki ne
posredno na terenu vodili neodlož
ljive akcije proti rastlinskim bo
leznim in škodljivcem.

V ta namen so že zagotovljena 
sredstva iz zveznega fonda, iz repu
bliških in okrajnih skladov za po
speševanje kmetijstva. Ne smemo 
pa pozabiti, da so k tej najvažnejši 
kmetijski akciji dolžne nekaj pri
spevati tudi zadružne organizacije 
in kmetovalci sami.

Če vzporejamo našo borbo proti 
rastlinskim boleznim in škodljivcem 
s podobnimi akcijami, ki jih izva
jajo drugod, potem vidimo, da nas 
na tem področju čaka še obilo na- 
log.

V nekaterih državah uspešno za
tirajo plevele na žitih, medtem ko 
je to pri nas šele v začetnih povo
jih na območju med Savo in Dravo. 
Poskusi s hormonskimi sredstvi za 
zatiranje plevela (Agroxone, Phe
noxylene, Fernoxone) so dali zado
voljive rezultate in so bili sprejeti 
z zadovoljstvom pri kmetovalcih.

Naša pot se ne konča samo pri 
borbi proti plevelom, temveč mora 
voditi v organizirane akcije proti 
najnevarnejšim rastlinskim škod
ljivcem. Od koloradskega hrošča, 
ameriškega kaparja, murvinega 
prelca, gobarja, glogovega belina, 
zlatnice in prstančarja v Prekmur
ju vodi ta borbena pot čez Štajer
sko in Gorenjsko na Primorje. Po
vsod najdemo naštete škodljivce v 
manjšem ali večjem obsegu. Tudi 
rastlinske virusne in druge bolezni 
uničujejo naše nasade.

Na osnovi izkušenj na podeželju 
lahko pridemo do zaključka, da bo 
letos ‘še najbolj uspela borba proti 
peronospori, ki močno napada naše 
vinograde. Antiperonosporna služba 
je zelo budna in daje pravočasna 
navodila vinogradnikom.

Sistematična akcija, ki se je pri 
nas začela v boju proti rastlinskim 
boleznim in škodljivcem, je zaen
krat šele začetek. Potrebno je, da 
v njej sodelujejo poleg kmetijskih 
strokovnjakov, OLO, OZZ, občin
skih ljudskih odborov, kmetijskih 
zadrug in kmetovalcev tudi vse one 
ustanove in gospodarska podjetja, 
ki imajo posredno ali neposredno 
opravka s kmetijstvom. V prvi vrsti 
sta poklicana k sodelovanju pre
delovalna industrija in trgovina, 
poleg njiju pa tudi razne strokovne 
zveze in kmetijske organizacije;

Samo takrat, če bomo vsi brez 
izjeme sodelovali v teh akcijah in 
se vztrajno borili proti rastlinskim 
škodljivcem in boleznim, ne bo iz
ostal pričakovani uspeh.
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V Prekmurju bomo izvedli

anketo o porabi lesa
Uprava za gozdarstvo OLO Murska Sobota bo v mesecu juliju izvedla anketo o porabi 

in prodaji lesa pri kmečkih gospodarstvih in nekmečkih gospodinjstvih. Take ankete letos 
izvajajo v vseh okrajih v Sloveniji.

Kljub temu, da je  slična anketa bila izvedena že leta 1952, želimo s tem člankom 
ponovno seznaniti prebivalstvo, posebej pa še one, ki bodo dajali podatke, z načinom 
izvedbe in namenom te ankete.

Kakšen je namen ankete?
Kot smo že navedli, je predmet 

ankete poraba lesa. Vsi vemo, po
sebej pa prebivalci Pomurja, kjer 
lesa primanjkuje, da je les izredno 
pomembna in uporabna surovina. 
Uporabljamo ga dobesedno od zi
belke do groba v najrazličnejše na
mene. Tako je človek les uporabljal 
od davnine, ko so mogočni in polni 
gozdovi pokrivali ne samo 25 % po
vršine, kot je to sedaj v Prekmur
ju, ali 45%, kar velja za Slovenijo, 
temveč tudi 80% vse površine. Ker 
je človek les lahko uporabljal za 
vse mogoče namene in ker je po
treboval vedno več kmetijskih po
vršin za prehrano vedno večjega 
števila ljudi, se je gozd umikal in 
koncem koncev obstal v glavnem 
na tleh, kjer druge kulture  ne 
uspevajo ali bi slabo uspevale. Isto
časno s površino gozdov pa so se 
zmanjševale tudi zaloge lesa. In ne 
samo to! Uporaba lesa se je skozi 
stoletja vedno bolj razširjala. Upo
rabljali so ga za gradnjo ladij, iz 
lesa izdelujemo papir, umetne tka
nine, les služi v rudarstvu itd.

Na eni strani so se torej zaloge 
lesa skrčile, na drugi pa se je upo
raba razširila, kar je povzročilo 
nadaljnje propadanje gozdov. Po
sledice takega razvoja skozi sto
letja so, da je  danes ne samo pri 
nas, temveč po vsem svetu les kri
tična surovina, ki je zelo iskana in 
zelo draga. Zato jo skušajo čimbolj 
nadomestiti z drugimi surovinami 
— premogom, elektriko, plinom, be
tonom, steklom, glino, kovinami itd.

GOZD JE NAŠE VELIKO 
BOGASTVO

Vsi vemo, da človek začne v sili 
razmišljati, kako bi stvari bolje 
urejeval. Enako se je dogajalo tudi 
v odnosih človeka napram gozdu in 
lesu. Dokler je bilo gozdov, in torej 
lesa dovolj in preveč, ni nihče raz
mišljal, kako bi gozdove gojil, da 
bi bolje priraščali ali da bi porabil 
čim manj lesa. Šele v času, ko je 
lesa začelo primanjkovati, ko so se 
pokazale porazne posledice uniče
vanja gozdov, so začeli ljudje o tem 
razmišljati. Pojavile so se prve go
zdarske šole, od najnižjih do naj
višjih, v gozdarstvu so začeli delati 
ljudje, ki so se za ta poklic posebej 
izobraževali, državne oblasti so za

čele izvajati nad gospodarjenjem z 
gozdovi poseben nadzor, uveljavlja
ti se je začela gozdarska zakono
daja, ustanovljeni so bili najvišji 
gozdarski znanstveni zavodi — vse 
z namenom, da obstoječe gozdove 
očuvamo in izboljšamo.

Vsak dober gospodar premisli, 
kje bo dobil drva in po kakšni ceni. 
Ali bodo drva bukova ali borova, 
ali bodo to cepanice ali pa vejevje 
in ostali tanjši material. Mogoče bo 
lahko pokuril kak polomljen plot, 
ki ni več za rabo. Prav tako pre
misli, kakšen gradbeni les potrebu
je in kje ga bo dobil. Z leti si pri
dobiva izkušnje, ki mu pozneje slu
žijo pri odločanju in boljšem go
spodarjenju. Svoj gozd bo korist
neje izkoriščal, smotrneje bo upo
rabljal les v vseh mogočih oblikah, 
ki mu ga nudi gozd.

Tudi družba mora, če hoče smo
trno gospodariti, tako premisliti, in

to tem bolj, ker gospodari z mnogo 
večjimi vrednostmi kot posamezno 
gospodarstvo. Za koristi družbe 
opravljajo taka dela razni zavodi, 
državni organi in posamezni stro
kovnjaki.

Anketa, ki jo bomo izvedli v ju
liju, torej nima drugega namena 
kot zbrati podatke o tem, koliko 
lesa pri nas porabimo, koliko poku
rimo, koliko vgradimo, koliko pro
damo. Nadalje, kakšen je ta les, ali 
je to tako imenovana etatna masa 
(les debel nad 7 cm), ali je to veje
vina, panjevina, ali mogoče že od
služeni les raznih plotov, vinograd
niškega kolja ipd. Zanima nas tudi, 
od kod izvira porabljeni les, ali ga 
je potrošnik posekal v lastnem go
zdu ali ga je kupil. Važno je tudi, 
ali je bil les posekan v gozdu ali 
pa mogoče izvira od dreves, ki ra
stejo ob njivah, na travnikih.

To so zelo važni podatki, ki bo
do služili našim najvišjim gozdar
skim in planskim organom pri nji
hovem delu. Na podlagi teh in osta
lih zbranih podatkov bodo določali 
smernice za gospodarjenje z gozdo
vi in lesom.

Kako bomo izvedli anketo
Podatke bomo zbrali pri 2700 

kmečkih gospodarstvih in nekmeč
kih gospodinjstvih. Gospodarstva in 
gospodinjstva, ki bodo anketirana 
(nekako, popisana), so bila izbrana 
popolnoma slučajno. Po posebni 
metodi, ki velja za delo v statistič
ni službi (službi, ki se ukvarja z 
zbiranjem in urejevanjem najraz
ličnejših podatkov iz vseh panog 
delovanja človeka), je bil določen 
odstotek gospodarstev in gospodinj
stev, ki naj bodo anketirana. V na
šem primeru znaša število anketira
nih gospodarstev okoli 15 %. Nato 
so po isti metodi določili števila, ki 
naj služijo pri izbiri gospodarstev, 
na pr. 3, 15, 45, 58, 92 itd. Uslužbe
nec, ki mu je bilo to poverjeno, je 
šel v matični urad in tam izpisal 
podatke iz 3., 15., 45., 58., 92. kar
tice. Torej je jasno, da je bila iz
bira popolnoma slučajna in niso 
prišli pri tem v poštev nobeni drugi 
razlogi.

Anketo bodo izvršili uslužbenci 
Uprave za gozdarstvo, logarji in re
virni gozdarji. V mesecu juliju en
krat se bodo zglasili pri vsakem 
anketirancu. Za vsako gospodarstvo 
bodo izpisali posebno polo.

Podatki, ki jih bo anketa zajela, 
se nanašajo na čas od 1. oktobra 
1953 do 30. septembra 1954. Anketa 
torej zajema ves les, ki je bil v tem 
času porabljen ali prodan pri anke
tiranih gospodarstvih.

Seveda je predvsem važno, da 
bodo podatki ankete točni, da bodo 
odgovarjali resnici. Zato pozivamo 
vse anketirance, naj dajejo čim toč- 
nejše podatke, ker anketa nima ni
kakega drugega namena, kot je v 
tem opisan. Le na ta način bodo 
podatki ankete služili svojemu na
menu in njeno izvedbo nastali stro
ški ne bodo zaman.

Ing. Ž. Bernetič

R e v i j a  m l a d o s t i  v  K r i ž e v c i h  p r i  L j u t o m e r u

Po dolgem času smo le lahko spet videli 
naše telovadce, ko so se nam predstav ili v 
soboto zvečer z dobro naštudiranim  prog ra
mom, k i so ga izvedli no svoji akadem iji. 
O tem nastopu se je  p ri nas že dolgo govo
rilo , vendar pa so razne težave p reprečile , 
da ga niso mogli izvesti že 8. m aja, kakor 
so ga b ili najav ili.

Križevsko društvo P artizan  je  dokaj 
aktivno. To je  p rip isa ti predvsem  nekaterim  
članom vodstva in vaditeljem . Poleg redne 
telovadbe, ki so jo  im eli pozimi in poleti 
k lju b  izredno slabim  pogojem , so se vneto 
p rip ra v lja li tudi na g radn jo  telovadnice. 
N am enijo jo  postaviti skupaj z gasilci. P re 
ce j gradbenega m ateriala  že im ajo p rip ra v 
ljenega. Toda o telovadnici m orda k a j več 
drugič!

Kako so se naši telovadci p rip ra v lja li 
na svojo prired itev? Vadili so v šolskem 
razredu , v katerem  je  bil čez dan pouk v 
dveh izm enah. Telovadili so samo v večer
nih u rah  in še to v om ejenem  številu , k a jti 
učilnica za k a j takega sploh ni prim erna. 
Im ajo tudi p rece j orod ja , ki pa ga nim ajo 
kam postaviti. N agrm adeno je  v šolskem 
hodniku, ki je  kom aj dva m etra širok. N aj
tež je  je  pozimi. Poleti so v sa j lahko na 
letnem  telovadišču, ki je  sicer zelo slabo 
u re jeno , sa j nam enijo tam zidati šolsko 
poslopje.

Vzlic vsem težavam  pa smo lahko na 
akadem iji opazili prizadevnost mladih tel o
vadcev in spoznali, da si naša m ladina želi 
k rep iti telo in duha v svojih te lesnovzgoj
nih o rganizacijah . Med nastopajočim i so 
b ili cicibani, p io n irji, člani, članice in fol
k lo rna skupina. Program  je  bil peste r in 
dobro naštudiran . O bčinstvo, ki ga je  bilo 
v dvorani zelo malo, je  lahko videlo dom a
la vse vaje , k i jih  je  mogoče pokazati na 
odru. Od prostih  vaj p ion irjev  in cicibanov 
pa do orodnih v aj na konju  in  b rad lji!

Posam ezniki so bili m orda prem alo gibčni 
in tu in tam  je  bilo opaziti prem alo sp re t
nosti in čuta za lepoto. V endar so nastopa
joči pustili p ri gledalcih dober vtis; v do
mačem telovadnem  naraščaju  so s ledn ji la h 
ko spoznali vedrino našega človeka, ki 
k lju b  težavam  ne opeša, m arveč vzbuja 
voljo  za nove in še večje uspehe. Ali d ru
gače: križevskim  telovadcem lahko za ta 
uspeh samo čestitam o! (nb)

Nekaj o učnih uspehih
 na  križevsk i gim naziji

Pri nas v Križevcih pri Ljutome
ru imamo kar tri šole. Najmočnejša 
med njimi je nižja gimnazija. 
V njej navadno končamo s poukom 
že 10. junija. Še pred zaključkom 
pouka so posamezni razredniki or
ganizirali izlete za učence svojih 
razredov — v kraje naše ožje do
movine. Najlepši izlet si bodo pri
voščili učenci IV. razreda; kar za 
tri dni bodo odšli k morju in na 
otok Rab.

V šolskem letu smo imeli tudi 
več zanimivih poučnih izletov, ki 
pa jih nismo mogli povsem izvesti, 
ker smo preveč oddaljeni od indu
strijskih krajev, razen tega pa ima
mo tudi slabe vlakovne zveze.

Na konferenci smo ugotovili, da 
je od 310 dijakov izdelalo 52 odst., 
kar je pravzaprav slab uspeh. K te
mu je treba prišteti še vse tiste di
jake, k i imajo po enega ali dva po
pravna izpita. Slednjih je okrog 30 
odst. Z gotovostjo lahko računamo, 
da bodo ti dijaki opravili popravne 
izpite in tako se bo v jeseni odsto
tek pozitivnih spričeval pomaknil 
do številke 75. Največ popravnih iz
pitov je iz tujih jezikov, zatem iz 
matematike in slovenščine. Letos je 
končalo svojo šolsko obveznost 73 
dijakov. Od teh jih gre 19 v pokli
ce, 15 v srednje šole, 37 pa jih osta
ne doma. Izdelalo ni 17 odst. od 
vseh dijakov. Če primerjamo raz
merje med številom vpisanih dija
kov v prvem razredu gimnazije in 
številom onih, ki se dokopljejo v 
IV. razred, ugotovimo, da jih od 120 
vpisanih dijakov pride v IV. razred 
približno ena četrtina (30). Če upo
števamo, da je gimnazija splošno 
obvezna šola, potem lahko rečemo, 
da sedaj kljub vsem težavam spričo 
slabih prostorov in pomanjkanja 
kvalificiranega učnega kadra dose
že splošno izobrazbo nižje gimnazi
je že približno 30 odst. vseh naših 
državljanov. Tako je seveda na 
Murskem polju, zanimivo pa bi bilo 
vedeti, kakšno je v tem pogledu 
stanje v republiškem merilu.

Zdaj pa še nekaj o šolskem ob
isku. V preteklem šolskem letu so 
morali domala povsod v soseščini 
zapreti šole zaradi izbruha gripe. 
Pri nas smo morali začasno zapreti 
samo en razred. Bolezen pa tudi 
nam ni prizanesla. Za gripo je po
zimi obolelo čez tri četrtine dija
kov. Razen tega so bili letos veliki 
snežni zameti in poplave. Kljub 
vsemu pa je povprečen šolski obisk 
95-odstoten. Iz tega lahko zaneslji
vo sklepamo, da so naši kmečki 
ljudje že uvideli, kako potrebna je 
njihovim otrokom šolska izobrazba.

Jakob Majcen

Veselje v Fokovcih
Odkar so začeli pri nas vrtati 

beli rudarji, je veselo staro in mla
do; prav vsi se ponosno oziramo 
proti visokemu stolpu, pod katerim 
brnijo stroji in druge naprave. Če
mu ne bi bili veseli, ko pa iščejo v 
naši zemlji skrito zlato?

Pri belih rudarjih pa je malo 
drugače. Mnogo so že namreč hodili 
po naši državi, toda še nikjer niso 
našli ljudi, ki jim ne bi postregli 
vsaj s pitno vodo, če že ne tudi z 
vodo za kuho. Pri nas pa se jim je 
to pripetilo. Najprej so zaprosili za 
vodo šolsko Upraviteljstvo, potem 
pa še dva kmetovalca, ki imata 
vodnjake v bližini njihovega vrtal
nega stolpa — toda zaman. Naleteli 
so na gluha ušesa. Vode niso in ni
so mogli dobiti, četudi so bili zanjo 
pripravljeni plačati odškodnino. Na
posled pa se je le našel poštenjak,. 
Gusti Janut jim je dovolil uporab
ljati vodo iz svojega vodnjaka, pa 
čeprav je ta oddaljen kakih 500 m 
od njihovega delovišča.

Lahko si mislite, kakšen vtis so 
dobili beli rudarji o naših vašča
nih, ki so v svoji ozkosrčnosti celo 
pozabili na človeka. Saj brez vode 
vendar ne more živeti in delati!

J. E.

Ko so se izletniki vračali . . .
14. junija se je vračala z izleta 

skupina okrog 40 učencev četrtega 
razreda osnovne šole iz Ljutomera 
— seveda pod vodstvom treh uči
teljic.

Že o Celju, kjer so otroci vsto
pili, je bil nered. Mali potniki so se 
brez vodstva razkropili po vsem vla
ku (št. 518). To pa je bil le začetek!

Med vožnjo so se otroci spreha-. 
jali iz vagona o vagon po nezava- ■ 
rovanih prehodih. Vpraševali smo 
se, kdo bi odgovarjal, če bi kateri 
izmed njih padel z vlaka. V tem ča
su pa so učiteljice sedele o enem 
vagonu, kramljale med seboj in se 
niso zmenile za svoje dolžnosti, ki 
so jih sprejele s tem, da so šle z ma
limi državljani na izlet.

V druge vagone so pošiljale učen
ce - izvidnike, ki naj bi prešteli so
vrstnike, »če so še vsi«. Za njimi 
spet tekače z raznimi sporočili in 
navodili. Sprevodnik, ki si je pri
zadeval, da bi napravil red, je opo
zoril učiteljice na morebitno nezgo
do, ki se v takem primeru lahko pri
peti, in mimogrede pripomnil, da bo 
lahko ta dogodek obelodanjen celo- 
v časopisu. Ena izmed učiteljic pa 
mu je hladnokrvno odgovorila, da 
jo tako pisanje prav nič ne priza
dene.

Starši in prijatelji mladine —  
drugič se prepričajmo, komu smo 
zaupali mladino, ko smo jo poslali 
na potovanje! S. Kuhar

Pred otvoritvijo transfuzijske postaje v Murski Soboti

Tvoja kri rešuje življenja
Našim Pomurcem je še prav go

tovo v spominu človekoljubna akcija 
prostovoljnega krvodajalstva. V na
ših krajih smo jo izvajali lani. Ta
krat je na stotine naših prebivalcev 
dalo svojo kri, ki so jo potem pre
peljali v Ljubljano ali Beograd v 
laboratorije, od tam pa so jo raz
poslali bolnišnicam širom po domo
vini, tja, kjer potrebujejo vsak dan 
več litrov človeške krvi.

Sodobne medicine si sploh ne mo
remo zamisliti brez transfuzije, saj 
je vsaka težja operacija dvanajster
nika ali želodca, porod in drugi ki
rurški poseg v človekovo telo nujno 
zvezan s transfuzijo, ki naj bolniku 
nadomesti izgubljeno kri. Tudi so
boška bolnišnica je opravljala trans
fuzije krvi, vendar le neposredno od 
krvodajalca na bolnika, kar pa je 
izredno težavno, saj imamo štiri sku
pine krvi in se mora kri krvodajalca 
točno ujemati po skupini s krvjo 
bolnika. Zato ni lahko najti stalnega 
krvodajalca ‒  ponoči in ob vsakem 
vremenu. Pri bolnikih pa, ki so iz

gubili preveč  krvi, igra večkrat mi
nuta izredno pomembno vlogo, saj 
je od nje odvisno, ali bo ostal bol
nik pri življenju ali pa bo podlegel. 
Zato se sedaj že oprijemi jemo po
sredne transfuzije krvi. V tem pri
meru bolnik sploh ne pozna tistega, 
ki mu je kri podaril. To je mogoče 
izvajati le v bolnišnicah, ki imajo 
svoje transfuzijske postaje. No — in 
tudi soboška bolnišnica bo julija 
dobila tako postajo, ki bo lahko ne
štetim bolnikom rešila življenje in 
jih priklicala iz sna smrti.

Povsem razumljivo pa je, da 
transfuzijska postaja ne bo mogla 
zadovoljivo opravljati svojega po
slanstva, če ne bo imela pri roki 
zadostnega števila stalnih brezplač
nih krvodajalcev.

Organizacije Rdečega križa pri
dobivajo prav sedaj širom po Po
murju stalne brezplačne krvodajalce, 
ki bodo dali enkrat na leto svojo 
kri v soboški transfuzijski postaji. 
Pričakujemo, da se bodo prijavili 
vsi tisti, ki so že pri zadnji akciji 
pokazali svojo državljansko zavest 
in ljubezen do človeka; saj krvoda
jalca vedno navdaja lepa misel, da 
je s svojo krvjo rešil življenje so
človeku, morda tudi materi z več 
otroci. Omembe vreden je dogodek, 
ki se je pred kratkim pripetil v sobo
ški bolnišnici. Mlada žena je pri po
rodu preveč krvavela in le transfu
zija krvi ji je lahko rešila življenje. 
Poklicali so krvodajalca R. A. iz M. 
Sobote. Poklicani je takoj dal svojo 
kri in potem odločno zavrnil potrdi
lo, s katerim bi lahko dobil plačilo 
za kri, rekoč: »Svoje krvi pač ne 
prodajam, marveč jo le dajem tistim, 
ki so je potrebni! Pred kratkim je 
bila v vaši ustanovi tudi moja žena. 
Življenje ji je rešil neznani krvoda
jalec. Tako sem sedaj tudi jaz sto
ril le svojo državljansko dolžnost,  
tisto, kar bi storil vsak pravi človek 
naše socialistične države, «

Dragi bralci — mar to ni lep 
vzgled, ki ga je vredno posnemati!? 
Prav zdaj, ko zbirajo organizacije 
Rdečega križa prijave po vsem Po
murju, trkamo na srca naših pre

bivalcev in njih človeško zavest, pa 
jih vabimo, naj se prijavijo in uvr
stijo med redne krvodajalce. Zave
dajmo se, da bo kri, ki jo danes 
darujemo, že morda jutri potrebna 
tudi nam. Prijave sprejemajo vse 
vaške in občinske organizacije Rde
čega križa. Vse stroške v zvezi s  
krvodajalstvom in poprejšnjim 
zdravniškim pregledom nosi transfu
zijska postaja, krvodajalec pa dobi; 
po odvzemu krvi izdatno okrepčilo.

h j

Še enkra t:
Kaj žuli Lahončane ?
A vtorju  članka pod naslovom »Kaj žuli . 

Lahončane« hočemo vzbuditi spomine na mi
nule težave p ri e lek trifik ac iji našega ob
m očja.

Po dogovoru, k i je  b il plod odločitev 
vseh članov e lek trifikacijskega  odbora na - 
S tari cesti, b i m orali Lahončani prostovolj
no oprav iti vse vožnje, P rše tinčani zgraditi 
transfo rm ator, p rebivalci S tare ceste pa po- - 
stav iti daljnovod.

Na te obveznosti pa so Lahončani poza
b ili. Zato so m orali prebivalci D esnjaka  
k rav jim i vpregam i voziti gram oz, čeprav so  
h k ra ti g rad ili tudi daljnovod, km etje  iz La- 
honec pa so pričakovali, k da j jim  bodo -  
k a jž a r ji z gričev »priv lek li« elektriko  na 
dom. O peko so sicer zvozili z motornimi 
vozili na določeno mesto, vendar so vožnje 
in zidavo zaračunali okrog 30.000 din, kar 
je  povzročilo p reko račen je  p redračuna. Ra
zen tega so p riš li na  dan z neresničnimi 
podatk i o in teresen tih , zarad i česar tudi ne 
m orejo  dosti za jem ati iz sklede.

Če ne m orejo dobiti žice, so si v glav
nem sami k riv i. M orda pa se jim  maščuje - 
sam ovoljno početje , k i je  vse p re j kot na 
mestu? M ariborskem u p o d je tju  E lektro s o  
nam reč iz B istrice v P rekm urju  odpeljali - 
ponoči na kolesih k a r del om režja v La- 
honce, sedaj pa si h lad ijo  žu lje  v pobolj
ševaln ici.

Z očitki  okoristiti se ali koga ope- - 
h a r iti — pa so Lahončani v luči svojih de- - 
ja n j sami sebe k ritiz ira li.

E lek trifikacijsk i odbor 
S tara cesta

Gasilci vadijo, da bodo laže pomagali v nesreči
Lepa sončna nedelja je ustregla 

gasilcem, ki so že zgodaj zjutraj 
prišli s tišinskega območja v Ran- 
kovce, kjer so na sektorski vaji po
kazali svoje spretnosti in izurje
nost. Pri splošnih vajah in trodel- 
nem napadu je sodelovalo 12 dru
štev, med njimi tudi dve desetini 
članic. Tekmovali so v vseh disci
plinah, zato so morali člani gasil
skih društev odgovarjati na različ
na vprašanja ocenjevalne komisije 
v zvezi z reševanjem ljudskega 
imetja na požarišču.

številčno je bilo najbolje zasto
pano PGD iz M. Petrovec. Na tek
movanje je poslalo tudi žensko de
setino. Po številu prebivalstva so 
M. Petrovci ena izmed najmanjših 
vasi v Prekmurju, po številu gasil
cev pa ena izmed najmočnejših. Na 
kraju splošne vaje so nastopili s se
kiricami. Pri tej vaji so bila najbo
lje zastopana mlada dekleta iz M. 
Črnec. Petrovec in Petanjec. Po
hvaliti je treba tudi sodišinsko dru

štvo, ki je poslalo na tekmovanje 
svojo pionirsko desetino. Graje pa 
je vredno, da sta tokrat izostali 
društvi iz Tišine in Tropovec.

. . .  IN V PEČAROVCIH
Tudi v Pečarovcih na Goričkem 

so imeli preteklo nedeljo gasilske 
vaje. Zbralo se je lepo število ga
silcev z mačkovskega sektorja. Pri
reditev je bila zelo dobro organizi
rana, kar je predvsem zasluga do
mačih gasilcev in sektorskega štaba.

Številčno so bile najbolje zasto
pane članice in mladinke, saj je 
domala vsako društvo poslalo na 
tekmovanje tudi žensko desetino. 
Pa pionirji so se dobro odrezali!
V Pečarovcih bodo imeli čez nekaj 
let zares dober gasilski kader, dasi- 
ravno tudi sedanjim gasilcem ni 
kaj oporekati.

Vaje si je ogledalo čez 200 ljudi 
in posebno toplo pozdravilo domačo 
žensko ekipo, ki je zelo posrečeno 
izvedla vaje s sekiricami. F. F.

B eležka ob robu
I. POMURSKEGA TEDNA

Ko smo pred nedavnim o našem 
tedniku zapisali, da bo letošnji 1. Po
murski teden največja tovrstna pri
reditev, kar jih je kdajkoli bilo o 
naši pokrajini, smo to zapisali o pre
pričanju, da bo res tako. In ne dvo
mimo o tem; gotovo bo že prvi dan 
te manifestacije potrdil to mnenje.

Vse naše Pomurje z veseljem pri
čakuje ta dogodek, prav tako kakor 
so z veseljem in prizadevanjem so
delovali že o pripravah mnogi naši 
delovni kolektivi, podjetja, množične 
organizacije in društva. Kajti prav 
to, da bi naš I. Pomurski teden za
vzel prvo mesto med vsemi doslejš- 
njimi množičnimi prireditvami o po
krajini, to hočejo doseči vsi, ki ka
korkoli sodelujejo pri njem. In teh 
je mnogo! To je naša Socialistična 
zveza, naši kulturni delavci po me
stih in vaseh, to so naši delavci iz to
varn, delavnic in naftinih polj, to so 
delovni kmetje, obrtniki; skratka 
vsi, ki jim je kakorkoli pri srcu na
predek naše pokrajine. Ta priredi
tev, obenem posvečena deseti oblet
nici osvoboditve, katero praznujemo 
skupno delovni ljudje z obeh bregov 
Mure, je takih teženj tudi resnično 
vredna.

Kakor jih nikoli ne zmanjka, ta
ko tudi tokrat ni šlo brez težav. 
Organizacija take prireditve zahteva 
dokaj dela in še več resnosti. V glav
nem so to vsi razumeli, vendar ne 
popolnoma. Med onimi, katerim pri 
tem ni bilo do resnosti, so žal tudi 
oni prekmurski obrtniki, ki so o ve
likem številu prijavili svoje sodelo
vanje na gospodarski razstavi Po
murskega tedna, a ga prav tako tudi 
umaknili, in to zelo neresno, zadnje 
dni pred samo razstavo.

Ne pišemo tega morda zato, ker 
bi se bali, da razstava ne bo dosegla 
željenega uspeha; te bojazni res ni. 
Nerazumljivo je le zadržanje neka
terih obrtnikov, ki nenadoma ne mo
rejo sodelovati na razstavi, ker da 
jih tarejo preveliki davki in zaradi 
tega ne zmorejo še stroškov za raz
stavo. Naj bo kakorkoli že, lepo to 
ni. Vsaj toliko resnosti smemo pri
čakovati ob takih prireditvah od 
vsakogar, da že o samem začetku 
odkrito pove, kaj zmore in česar ne 
zmore ali noče. Sicer pa, komur po
sel nese — temu reklama ni potreb
na.
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MLADINEC, MLADINKA
še je čas za premislek!

Šolska vrata so se zaprla in mno
go mladih ljudi je končalo svojo 
šolsko obveznost. Pred njimi je živ
ljenjska naloga: kateri poklic si 
bodo izbrali in — ali se bodo 
nadalje šolali? Izbira poklica je do
kaj pereč problem, zato se ga mo
rajo starši resno lotiti. Presoditi 
morajo, ali je njihov otrok za do
ločen poklic tudi sposoben. Pred 
otroci, ki so končali osemletno šol
sko obveznost, je namreč zelo resno 
vprašanje: kam? .. .  kako? Ta od
ločitev je brez dvoma ena najvaž
nejših v življenju. Če se je mladi 
človek prav odločil, potem bo v živ
ljenju imel uspehe, drugače pa bo 
nesrečen. Prav zato smo mu vsi 
dolžni pomagati pri izbiri poklica 
in ga popeljati do pravilne odločit
ve. Starši naj ne bodo zaverovani v 
nek poklic, saj ne vedo, če bo za 
njihovega otroka primeren, zlasti 
še tedaj, če ima otrok nagnjenje 
in veselje do nečesa drugega. Odlo
čanje za poklic je lahko prava lo
terija, če nismo dodobra pretehtali 
vse otrokove sposobnosti in nagnje
nja, ki so bitna za vestno in uspeš
no opravljanje določenega poklic
nega posla.

Starši so večkrat nekaterim po
klicem tako naklonjeni, da sploh ne 
vidijo ostalih možnosti za zaposli
tev svojih otrok. Če otrok nima ve
selja do poklica, ki smo mu ga bili 
ie  prej določili, potem bodo pamet
ni starši izbirali pač med onimi po
klici, ki jih sicer manj poznajo, 
vendar pa so za njihovega sina ali 
hčer bolj dostopni.

Možnosti za zaposlitev mladih 
ljudi so v Prekmurju dokaj velike.

V soboškem okraju je 201 prazno 
učno mesto. V uk bodo sprejeti ta
koj, samo da izpolnjujejo pogoje 
v zvezi s šolsko izobrazbo. Največ
ja potreba po mladem kadru je v 
kovinski industriji, predvsem v ko
vaštvu. V tej stroki iščejo 42 mla
dincev. Popolna oskrba je zagotov
ljena devetim. Tudi v ključavničar
skem poklicu bo lahko nekaj mla
dih ljudi uresničilo svoje življenj
ske nade. Prosta učna mesta so tudi 
v lesni stroki: mizarskem, kolar- 
skem, tesarskem in sodarskem po
klicu — nekaj celo z delno oskrbo.

Vajence iščejo dalje krojači, zidar
ji in drugi poklicni ljudje. Natanč
ne informacije lahko dobijo starši 
in mladinci v pisarni Posredovalni
ce za delo.

Motivi za vstop v razne poklice 
so kaj različni. Zato naj mladina ne 
odlaša z izbiro poklica, kajti v svo
jih mladih letih ima človek največ 
srčne volje do učenja. V Sloveniji 
imamo sicer mnogo poklicnih in 
strokovnih šol, zato je izbira pokli
ca dokaj olajšana. Zasledovati je le 
treba šolske razpise in si prizade
vati, da ne bi kdo po krivici za
ostal na življenjski poti. Tehnika 
pri nas že tako naglo napreduje, 
da brez napredka v naših šolah ne 
bomo mogli dohitevati razvoja. 
Prav zato je še posebej potrebno, 
da si vsak mlad in sposoben človek

utre pot do dostojnega mesta v 
našem družbenem življenju. Pa če
tudi samo v obrti! Kovaštvo ima v 
Prekmurju obetajoče perspektive, 
saj nam bo čez nekaj let primanj
kovalo dobrih kovačev, če se letos 
ne bo v tem poklicu zaposlilo do
volj mladih ljudi.

Važno je tudi naše kmetijsko 
gospodarstvo. Največ obetov je zla
sti v živinoreji in poljedelstvu. Zato 
naj bi se prekmurska mladina v 
kar največjem številu vpisala v 
kmetijske šole, ki bodo mladim lju
dem prinesle zanesljivo kvalifika

cijo za dobre poljedelce, živinorej
ce, sadjarje in vinogradnike — se
veda ,samo tistim, ki se bodo pridno 
učili in se z vso ljubeznijo oklenili 
svoje zemlje. Za razpise teh šol — 
v zadnjem času jih že zasledimo v 
našem tisku — bi se morala bolj 
zanimati tudi vodstva naših kmetij
skih zadrug, ki naj bi v kmetijsko 
šolstvo usmerjala mlade ljudi iz 
svojega okoliša in jim po možnosti 
dala tudi štipendije, seveda če bo
do dobila od njih zagotovila, da se 
bodo po šolanju vrnili na območje 
svoje zadruge in tam s konkretnim 
delom opravičili v njihov prid izda
na sredstva.

In naposled: mladi ljudje se lah
ko dokopljejo do solidne kvalifika
cije tudi v vojaških šolah. Prav na 
tem področju pa lahko mladina 
največ koristi obrambi in sociali
stični graditvi v naši domovini.

F. F.

»POMURJE —  DESET 
LET V SVOBODI«

in
I. POMURSKI TEDEN

SPORED:
25. junija:

Ob 16. uri: Otvoritev gospodar
ske razstave o novem, gimna
zijskem poslopju.

Ob 20. uri: Koncert Slovenskega 
okteta iz Ljubljane V dvora
ni kina »Park«.

Ob 2130 uri: Velik ognjemet na 
razstavnem prostoru pri novi 
gimnaziji.

26. junija:
Ob 10. uri: Množično politično 

zborovanje pred poslopjem 
otroškega vrtca. — Po, njem 
skupen nastop pionirskih 
pevskih zborov Prekmurja, 
mešanih pevskih zborov Po
murja in godb na pihala iz 
Pomurja.

Ob 20. uri: Ljudska igra o deve
tih slikah o priredbi Frana 
Žižka: »Miklova Zala«. Upri
zorila jo bo dramska skupi
na KUD »Štefan Kovač« na 
letnem odru pred poslopjem 
otroškega vrtca:

27. junija:
Ob 20. uri: B. Conners: »Roxy«, 

veseloigra, ki jo bo na, let
nem odru uprizorila dram
ska skupina MKUD »Štefan 
Cvetko«.

28. junija:
Ob 20. uri: V dvorani kina Park 

koncert mešanega pevskega 
zbora »Štefan Kovač«. — Na 
sporedu so slovenske narod
ne, partizanske in umetne 
pesmi ter prekmurske narod
ne pesmi.

29. junija:
Ob 20. uri: Soboška dram. sku

pina bo ponovno uprizorila 
Žižkovo igro »Miklova Zala« 
na letnem odru.

  30. junija:
Ob 20. uri: Pero Budak: »Metež« 

— drama, ki jo bo na letnem 
odru uprizorila dramska sku
pina Svobode »Ivan Kaučič« 
iz Ljutomera.

1. julija:
Ob 20. uri:' Koncert orkestrov iz 

M. Sobote in Ljutomera. Na
stop solistov. V dvorani kina 
»Park«.

Gospodarska razstava bo odprta 
vsak dan od 7. ure zjutraj do 7. ure 
zvečer. Vsak večer na veseličnem 
prostoru ljudsko rajanje. Igrala bo 
znana plesna godba. V številnih pa
viljonih boste postreženi s pristnimi 
vini in dobrimi jestvinami. Vinska 
poizkušnja! Prekmurska klet!

Obiskovalce večernih prireditev, 
ki bodo prišli sem od Radgone, Lju
tomera in Lendave, obveščamo, da 
ima uprava Pomurskega tedna pri
pravljena vozila, s katerimi se bodo 
lahko o večernih urah zapeljali do
mov.

Živinorejska revija. — Ves čas 
razstave boste lahko videli najboljšo 
plemensko in rodovniško živino. — 
Zunaj bodo pokazali svoje uspehe 

, kmetovalci in kmetijska posestva.
Uprava

I. POMURSKEGA TEDNA 
M. Sobota

Na delu o vino
gradih vinograd
niškega posestva 
»Jože Kerenčič«

Okrajna gasilska zveza 
v M. Soboti obvešča
V aje s sekiricam i: Pozivamo poveljstva, 

PGD, da se odločneje zavzam ejo za redne 
vaje  s sekiricam i. N astop, k i bo 10. ju lija , 
se bliža in  sc je  treba  nan j tem eljito  p r i
p raviti.

Č lanske leg itim acije: K ljub naši objavi 
o članskih  leg itim acijah  je  še vedno p recej 
društev , k i niso poslala po n je . Pozivamo 
sek re ta r je  društev , da,  to nemudoma store. 
Cena leg itim aciji je  50 din.

Plačilo  članarine za I. p o lle tje : Poziva
mo b lagajn ike  društev , da članarino  za 
I. po lle tje  t. 1. p lačajo najpozneje do 10. ju 
li ja , kako r tudi vse osvale obveznosti, sicer 
njihova d ruštva  ne bodo deležna nobenih 
podpor.

Sektorske va je : V nedeljo , 3. ju l ija  t. l , 
bodo sek to rske vaje  za območje Bodonec v 
Beznovcih in sicer popoldne. Za sektor Ša
lovci pa v Hodošu z začetkom ob 8. u ri 
z ju tra j . Iz p isarne OGZ

PRI NAS VSAK DAN
SVEŽA SPECIALNA PECIVA IN 

SLADOLED VEČ VRST 
LEDENA KAVA 

IN BREZALKOHOLNE PIJAČE
Za obisk se priporoča

S L A Š Č I Č A R N A
PAUKO, M. Sobota

GRAD
V nedeljo , 19. ju n ija  smo p ri G radu po

kopali dvanajstle tno  Anico Horvatovo. Le
tos je  zadnjič  prestop ila  šolski p rag  in 
končala drugi razred  gim nazije. Zaman se 
je  tru d ila  in učila: nesreča je  nam reč ho
te la , da je  padla s hiše, si p ri tem  hudo 
poškodovala lobanjo  in v  soboški bolnišnici 
um rla. Na zadn ji poti jo  je  sprem ljalo  
mnogo ljud i. Z venci in ' šopki cvetlic so 
se od n je  poslovili sošolci in d ijak i, otroci 
z osnovne šole in uč ite lji. Vsem je  bilo 
težko, k e r  se je  prezgodaj u trgala  mlada 
n it ž iv ljen ja . Šolski pevski zbor j i  je  zapel 
žalostinki »Spomladi vse se veseli« in »Goz
dič je  že zelen«, nato pa so jo  položili v 
p re ran i grob. Š teviln i venci in lepe rože 
so zak rile  zem ljo, k i nam je  vzela dobro 
in  pridno Anico.

V soboški bolnišnici je  bil operiran  naš 
učite lj Zvonko Č erneka. Želimo mu, da bi 
km alu okreval!

Stavbe ni brez prve opeke
V zadnjih letih se prebivalci 

Dobrovnika niso mogli pohvaliti s 
kakšnimi uspehi na kulturno-pro
svetnem področju. Imeli so sicer 
nekaj tečajev, ki so prinesli rezul
tate, vendar pa dalje odtod niso 
prišli. Letos pa hočejo nadoknaditi

zamujeno. Na svojem odru so že 
uprizorili tri igre. Od tega niso ime
li korist in razvedrilo samo vaščani, 
marveč tudi Madžari v soseščini, saj 
so gostovali v Radmožancih, Pro
senjakovcih, Motvarjevcih in na 
Kapci. Morda bodo sčasoma razgi
bali tudi ostale vasi, da jim bodo 
sledile in jih posnemale v dramski 
 dejavnosti.

V Dobrovniku imajo tudi pionir
ski zbor, ki šteje 55 malih pevcev. 
Bolj pa se bodo morali zavzeti za 
splošno izobraževalno poslanstvo. — 
Letos so sicer imeli zdravstveni te
čaj, katerega je zelo redno in di
sciplinirano obiskovalo 43 deklet,

vendar: v njihovi knjižnici je vse 
prevelika praznina! Ljudska knjiž
nica ima le 125 madžarskih in 46 
slovenskih knjig, a to je vse pre
malo za tako veliko občino, saj ima
jo drugod samo ljudske knjižnice 
čez 500 knjig.

KUD v Dobrovniku šteje sedaj 
56 članov, zato pa se tudi že lahko 
nadejamo da bo pometlo z doseda
njimi slabostmi in stopilo naprej. 
Morda pa se je za ljudsko knjižnico 
premalo zavzel tudi občinski ljud
ski odbor, ki je lani zanjo prispe
val kar lepo vsoto. Sicer pa se tudi 
letos še lahko izkaže. T. N.

Tedenski koledar
N edelja, 26. ju n i ja  — G ruda 
P onedeljek , 27. ju n ija  — Ladislav 
Torek, 28. ju n i ja  — Zorana 
Sreda, 29. ju n i ja  — P e te r in Pavel 
Č etrtek , 30. ju n ija  — Em ilija 
P etek , 1. ju l i ja  — Bogoslav 
Sobota, 2. ju l i ja  — M arija

G iban je sonca: 1. ju l i ja  vzhaja ob 4.14 
in zahaja  ob 19.57. — D olžina dneva: 15 ur 
in 45 minut.

Lunine sprem em be: 27. ju n ija  ob 02 u ri 
in 44 m inut prv i krajec.

KINO
BELTINCI — 25. in 26. ju n ija  ita lijan sk i 

film »Moj sin profesor«.

LENDAVA — od 24. do 26. ju n ija  am eriški 
film »N ajboljša le ta  našega življenja«
— 28. in  29. ju n ija  am erišk i film  »As
fa ltn a  džungla«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU  25. in  26. 
ju n ija  angleški barvn i film  »Hoffmanove 
pripovedke« — 29. in  30. ju n i ja  ita lijan 
ski film  »Pot nade«.

RADGONA — 25. in 26. ju n ija  švedski film 
»Zaradi m oje ljubezni« — 29. in 30. ju 
n ija  angleški film  »Veseli Norman«.

RADENCI — 26. in 27. ju n ija  švedski film 
»Zaradi m oje ljubezni« — 30. ju n ija  
am eriški film  »H ariet Craig«.

ČEPINCI — 26. ju n i ja  nem ški film  »Niki«
— 3. ju l i ja  am erišk i film »Težka pot«.

»PARK« M. SOBOTA — od 24. do 26. ju n ija  
m ehiški film »La Red« — od 28. do 30. 
ju n ija  angleški film  »Hobson v šk rip 
cih«.

VELIKA POLANA — 26. ju n i ja  am eriški 
film  »Trije kavalirji«  — 3. ju l i ja  jugo- 

 slovansk i film »Vesna«.

GRAD — 26. ju n ija  am eriški film »Podvod
na četa«.

SEJMI
Beltinci v ponede ljek , 27. ju n ija  živinski 

in  k ram arsk i sejem ; Bogojina v to rek , 
28. ju n i ja  živinski sejem ; Črenšovci v po
nede ljek , 27. ju n i ja  živinski sejem ; Do
brovnik  v ponedeljek , 27. ju n ija  sv in jsk i 
sejem ; Gor. Petrovci v ponedeljek , 27. ju 
n ija  živinski sejem ; G or. Slaveči v to rek , 
28. ju n ija  živinski sejem ; Lendava v torek , 
28. jun ija  živinski sejem ; M ačkovci v petek, 
1. ju lija  živinski sejem ; Turnišče v če trtek , 
30. ju n ija  sv in jsk i sejem .

MALI OGLASI
DOBRO UREJENO POSESTVO med Ormo

žem in Veliko N edeljo prodam. Odda
ljenost od železniške postaje Velika Ne
delja je  15 minut. — Informacije in 
ogled: Matija Rakuša, Velika Nedelja, 
Hajndl 32.

KMETIJSKE DELAVCE, sezonske in stalne, 
sprejme takoj ali po dogovoru Zadružno 
km etijsko gospodarstvo Jarenina pri Ma
riboru.

SREDNJE VELIKO POSESTVO, ki obsega 
nekaj vinograda, sadovnjaka, njiv  in 
gozda, prodam. — Informacije: Geza 
Balek, mlinar, Biserjane, Videm ob 
Ščavnici.

PARCELA 25 arov, delno zagrajena z je l
ševjem , naprodaj pri postajališču Ljuto
mer - mesto. Naslov v upravi Usta.

GOSPODINJSKO POMOČNICO sprejmemo 
takoj v  službo. — Slaščičarna Pauko, 
M. Sobota.

GOSPODINJSKO POMOČNICO, ki zna sa
mostojno gospodinjiti, sprejmem takoj v 
službo. — Naslov v upravi lista.

REGISTRIRANA BLAGAJNA »NATIONAL«, 
amerikanska, 399.99, ugodno naprodaj. — 
Matko Seršen, Ljutomer.

TROFAZNI ELEKTROMOTOR, 2 KS, s  sti
kalom — prodam. — Lipovci št. 92.

BIKA, svetlolisastega, mladega, 14 mesecev 
starega, z licencem — prodam. Krajna 
štev. 30.

P O P R A V E K

V zvezi z notico, k i je  bila o b jav ljena  v 
v rs ti drugih  pod skupnim  naslovom »Drob
ne izp red  radgonskega sodišča« dne 9. ju 
n ija  t. 1. na sedmi stran i našega tedn ika, 
nas je  O krajno  sodišče v Gor. Radgoni ob
vestilo , da obtoženi F ranc  Mezeg iz Pod
g o rja  n i b il obsojen na denarno kazen v 
znesku 8000 d in  za rad i ta tv ine , m arveč za
rad i za ta jitve  kolesa iz člena 254/III KZ, k i 
p redvideva za tako kaznivo d e jan je  denar
no ali pa  zaporno kazen. Za tatv ino  v sm i
slu  člena 249 KZ pa je  zagrožena zaporna 
kazen — najm an j 3 mesecev zapora a li 
strogi zapor do 5 le t. U redništvo

STROJNO PLETILJSTVO
PROSENJAKOVCI

IZDELUJEMO PLETENINE VSEH VRST:
MOŠKE IN ŽENSKE PULOVERJE, BREZROKAVNIKE, ŠALE ITD. 

PLETENA KONFEKCIJA!

NAŠE IZDELKE SI OGLEJTE NA RAZSTAVIŠČU 
I. POMURSKEGA TEDNA V M. SOBOTI.

P o l e da v s k a  m la d in a  
im a  svoje  vodstvo
Zadnjo nedeljo so se na Cankovi 

zbrali zastopniki mladinskih orga
nizacij iz rogaševske in cankovske 
občine. Njihovi seji je prisostvoval 
tudi predstavnik obmejne enote 
Jugoslovanske ljudske armade.

Predsednik iniciativnega odbora 
LMS za poledavsko komuno je na
vzočim obširno poročal o delu in 
uspehih mladine v obeh občinah, 
kjer deluje sedem mladinskih orga
nizacij. V mladinski organizaciji pa 
je le ena tretjina vse mladine. Ugo
tovili so tudi, da je pasivnosti v ne
katerih aktivih kriva tudi SZDL, ki 
posveča mladini vse premalo pozor
nosti. Razen ob proslavah, ko je 
treba nekaj pripraviti za prireditve, 
se ponavadi sploh ne spomnijo na 
mlade ljudi, zelo redki pa so pri
meri, da bi v vodstvo SZDL izvolili 
kakšnega mladinskega zastopnika. 
Najslabše je v Sotini in Serdici, 
kjer je sicer največ mladine, ven
dar pa ni organizirana.

Kljub temu pa menda ni mlade
ga človeka, ki ne bi deloval v neki 
drugi organizaciji. Najbolj aktivni 
so mladi ljudje v gasilskih vrstah, 
pa tudi igrajo radi. V cankovski ob
čini se zlasti uveljavljajo v telovad
nem društvu. V Rogaševcih pa ta
kega društva ni, ker nimajo vadi
teljev.

Pogovorili so se tudi o zimskem 
izobraževalnem delu in kmečkih 
nadaljevalnih šolah, ki naj bi jih 
mladina obiskovala v kar največ
jem številu. Prirejati bi bilo treba 
tudi razne tečaje in vzbuditi pri 
mladini zanimanje za lepo knjigo.

Delegati so na kraju konference 
izvolili iz svoje sredine enajstčlan
ski komite. Za predsednika je bil 
ponovno izvoljen tov. Temlin. Za
tem so se navzoči udeležili proslave 
10-letnice osvoboditve na Cankovi.

V K o p ru  se o b e ta  
d o b er  z a s lu že k

V zadnjem trenutku nam je pod
jetje »Gradbenik« iz Izole sporo
čilo, da sprejme v službo okrog 50 
delavcev - težakov za dela v Kopru. 
Plačilni pogoji so zelo ugodni. Urna 
plača za navadne delavce, ki pa 
morajo biti zdravi, znaša od 45 do 
49 din. Dobra hrana v menzah ve
lja od 4000 do 4500 din na mesec. 
Stanovanja so v zidanih hišah, za

postelje in posteljnino poskrbi pod
jetje. Delavci si lahko tudi sami 
kuhajo.

Potne stroške povrne podjetje 
po sklenitvi pogodbe oziroma pote
ku enomesečne preizkusne dobe. 
Zaposlitev je zagotovljena za vse 
leto, tudi čez zimo. Delavci lahko 
prevzamejo delo v akord tudi po 
normalnem delovnem času.

Kdor bi hotel oditi na delo v 
Koper, naj se pravočasno prijavi v 
pisarni Posredovalnice za delo pri 
OLO M. Sobota. S seboj je treba 
vzeti delovne knjižice. Odhod prve 
skupine bo v ponedeljek, 27. juni
ja, odhod druge skupine pa v to
rek, 28. junija. V poštev pridejo sa
mo zdravi, močni in mlajši možje 
— trezni in pošteni delavci. Fr.

Kupimo večjo količino sena

Dramatska skupi
na IZUD 

v Dobrovniku

boljše kakovosti. TOVARNA PERILA »MURA«
Murska Sobota
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TRGOVSKO PODJETJE
»KOLON IA LE«

MURSKA SOBOTA

ima v svojih poslovalnicah:

Š PE C E R IJA  »LENDAVSKA« 
Š PE C E R IJA  »TRG ZMAGE« 
Š PE C E R IJA  »HRANA« 
Š PE C E R IJA  »PREHRANA« 
»GALANTERIJA« 
»DROGERIJA« 
»DELIKATESA I« 
»DELIKATESA II«

veliko izbiro kolonialnega blaga — posode — votlega stekla — špecerijskega 
blaga — galan terije — čistilnih sredstev — usnjenih in ščetkarskih izdel
kov — nogavic — perila  — klobukov — igračk — keram ike — kozm etičnih 

izdelkov — konzerviranega in svežega delikatesnega blaga

Nizke cene —  kvalitetno blago —  vzorno poslovanje —  to je naše geslo!

Našim odjemalcem, dobaviteljem, delovnim kolektivom in prebivalstvu 
Pomurja čestitamo k praznovanju 10. obletnice osvoboditve!

O BIŠČ ITE NAŠ PA V ILJO N  NA RAZSTAVIŠČU POM URSKEGA TEDNA!

N a j k v a l i t e t n e j š a  v i n a  

i z b r a n o  g r o z d j e

i n  d r u g o  s a d j e

p r i d e l u j e  in  n u d i  o d j e m a l c e m

Zadružno vinogradniško posestvo

»JOŽE KERENČIČ-
Miklavž pri Ormožu

Svoje pridelke priporoča - Delovni kolektiv

»POTROŠNIK«
g r o s i s t i č n o  t r g o v s k o  p o d j e t j e  P o m u r j a

»Potrošnik« v M. Soboti je danes že dobro poznano grosistično podjetje, ne 
samo na tržnem območju M. Sobote, marveč po vsem Pomurju in celo na območju 
Medžimurja — od Čakovca pa tja  do Varaždina.

Podjetje prodaja na veliko tekstil, špecerijske potrebščine, galanterijo in 
železnino.

Njegov predhodnik je bivše podjetje »Okrajni magazin«, ki je  imel svojo 
trgovsko mrežo razpredeno po vsem Prekmurju. Po njegovi likvidaciji so ustanovili 
»Potrošnika« — podjetje na debelo in drobno, ki je imelo svoje prodajalne v Mur
ski Soboti, razen tega pa je ,zalagalo z blagom vse ostale trgovske poslovalnice — 
predvsem zadružne — v mejah bivšega okraja M. Sobota.

Ko so 1. aprila 
1. 1952 ustanovili se
danje podjetje »Po
trošnik« izključno 
grosističnega znača
ja, je marsikdo raz
mišljal o tem, ali bo 
novo podjetje vzdr- 
žajo v konkurenci z 
ostalimi sorodnimi 
podjetji. V njem so 
sicer morali prebro

diti začetne težave, 
vendar pa je že pr
vo poslovno leto po
kazalo, da napredek 
ne bo izostal. Potlej 
je podjetje iz mese
ca v mesec, iz po
slovnega leta v po
slovno leto presega
lo v načrtu določeni 
blagovni promet, le
ta 1952 doseženo re

alizacijo močno prekoračilo in jo leta 1954 povišalo za celih 220 milijonov dinarjev.
Navedene uspehe je podjetje doseglo z dobro organizirano nabavno in pro

dajno službo, solidno postrežbo, s kakovostnim blagom, konkurenčnimi cenami in 
zaposlitvijo dobrega strokovnega kadra.

Veletrgovina »Potrošnik« v M. Soboti je sedaj znana slehernemu poslovnemu 
človeku v Pomurju in tudi izven njega, ponaša pa se lahko tudi s primernimi 
blagovnimi skladišči, ki jih ima v središču M. Sobote v svetlih in velikih prostorih. 
Poseduje tudi dobra prevozna sredstva, svoje kamione. . .  Z njimi pošilja blago 
svojim odjemalcem.

Delavski svet podjetja se trudi, da bi se trgovsko poslovanje odvijalo po 
načelih socialističnega trgovanja, da posreduje podjetje potrošnikom po številnih 
trgovskih poslovalnicah na drobno v pokrajini zares kakovostno blago po kar 
najbolj dostopnih cenah in da oskrbuje svoje tržno območje z vsemi industrijskimi 
izdelki, ki so potrebni prebivalstvu.

Dobra, hitra in solidna postrežba s kakovostnim blagom in konkurenčne 
cene — to so vodilna načela podjetja. Trgovska podjetja državnega in zadružnega 
sektorja kakor tudi ostali odjemalci so se o tem že lahko sami prepričali pri vsako
kratnem poslovnem opravku v tem podjetju. To je  za podjetje tudi najboljša 
reklama.

Ob veliki manifestaciji gospodarskega napredka 
združene pokrajine —  I. Pomurskem tednu - 
čestita kolektiv podjetja vsem svojim poslovnim 

prijateljem in prebivalstvu Pomurja.

Poslovne p rija te lje  vabimo, naj si v za to specializiranih skladiščih 
m anufakture, špecerije, galan terije in  železnine ogledajo bogato, dobro sor
tirano zalogo blaga, ki ga prodajam o po konkurenčnih cenah.

Z nakupom  blaga v skladiščih »Potrošnika« je  zanesljivo zagotovljen 
uspeh p ri prodaji.

ZATO SI JE DOBRO ZAPOMNITI: Blago dobre kakovosti, v vsaki 
količini in po zmernih cenah dobavlja veletrgovina » Potrošnik« v M. Soboti, 

Titova ulica 1 —  za vse trgovske stroke takoj in zanesljivo.
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